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Konferenca Osvobodilne fronte Mariborske oblasti je pregledala
uspehe in sprejela plan dela

V sob oto ob 8. ari je pričela v dvorani TD Maribor z delom konferenca 
Osvobodine fronte Mariborske oblasti. Po pozdravu navzočih gostov, izvolitvi 
delovnega predsedstva in ostalih komisij je  podal referat o dosedanjem delu 
organizacijskega odbora za formiranje OF Mariborske oblasti, član Politbiroja 
CK KPS in sekretar Poverjeništva CK KPS za Mariborsko oblast tov. V i k t o r  
A v b e l j .  Med drugim je dejal:

Tovariši in tovarišice! 
Na začetku svojega poročila želim v 

nekaj besedah omeniti pomen današnje 
konference za nadaljnje delo Osvobodil
ne fronte na področju Mariborske obla
sti s posebnim ozirom na naloge, ki jih 
bo moral novoizvoljeni Oblastni odbor 
izvrševati v odn osi do okrajnih in nižjih 
organizacij Osvobodilne fronte. Ko je 
bilo, koncem leta 1946. razformirano biv
še mariborsko okrožje, je prenehal delo
vati tedanji Okrožni odbor OF. Razlogi 
so bili predvsem v tem, da je bilo v 
tistem času nujno potrebno ogarnizacij
sko utrditi okrajne odbore OF in jih čim 
bolj osamosvojiti, da bi lahko z večjo 
samostojnostjo in iniciativnostjo izvrše
vali svoje naloge, da bi dalje pod nepo
srednim vodstvom IOOF Slovenije poži
vili zlasti množično politično delo v  od
nosu do osnovnih organizacij Fronte. 
Obenem je bil s tem ukrepom, z odpravo 
okrožij, dan poseben poudarek važnosti 
dela okrajnih odborov OF. Da bi ti lah
ko izvrševali odgovorne naloge, zato je 
bil vzpostavljen pri okrajnih odborih 
aparat, ki je omogočil samemu odboru, 
da je v  pravem pomenu besede lahko 
postajal vodeč organ OF v okraja, ob
enem pa zagotoviti nepretrgano in siste
matičnejše delo z osnovnimi, krajevnimi 
in vaškimi odbori Fronte.

V času od ukinitve okrožij pa do da
nes so okrajni odbori izvršili vrsto važ
nih nalog. Ni je bilo politične ali gospo
darske naloge, kjer ne bi odločilno so
delovala Osvobodilna fronta. Ob taki 
mobilizaciji se je Fronta tako politično, 
kakor akcijsko utrjevala. Se naprej so 
se demokratizirali načini dela Osvobo
dilne fronte z izvolitivjo vseh okrajnih, 
krajevnih in vaških organov Fronte, s 
pritegovanjem vedno novih množic iz 
vrst delovnega ljudstva v njene vodilne 
organe, z nadaljnjim razvijanjem kon
struktivne kritike te s čiščenjem Fronti 
sovranžih elementov iz njenih vrst. Šte
vilo članstva se je v  tem čašo povečalo 
za dobro četrtino.

 Potrebno je naglasiti, da je ena naj
slabših naših točk, ki brez dvoma nega
tivno vpliva na razpoložene v mestih 
in industrijskih centrih, vprašanje pre
hrane delovnih ljudi. Naši ljudje bodo 
razumeli in razumejo, da so tu nekatere 
objektivne težave. Tako so težave na 
primer pri preskrbi z maščobami, katere 
dobivajo redno le prioritetni oskrbovan
ci, dočim v ostalem krijemo potrošni
ške nakaznice z zamudo. Za pokritje 
potreb z ostalimi predmeti garantirane 
preskrbe je  stvar drugačna. Tu leži kriv
da za neredno oskrbovanje v glavnem 
v slabem izvajanju odkupov. Vse potre
be protrošnikov v  mesu. krompirju, zele
njavi. mleku itd., bi lahko krili redno 
tn stoodstotno, če bi pravočasno izvršili 
plane odkupov. Plani odkupov so izdela
ni na osnovi uredb,- ki pravilno obreme
njujejo poedina kmetijska gospodarstva. 
Treba je le dosledno izvesti odkupe, pa 
bomo lahko v celoti zadostili potrebam 
našega mesta in industrijskih centrov. 
To je področje dela, kjer morajo front
ne organizacije zastaviti vse svoje sile, 
da bomo v bodoče lahko v celoti krili 
potrebe garantiranih potrošnikov. Mi bo
mo izpolnili naš odkupni aparat. Ob
lastni ljudski odbor je v času svojega 
delovanja dosegel že precejšnje uspehe, 
najizdatnejšo pomoč pa morejo tu nu
dili vaške organizacije Osvobodilne 
fronte ter vseh množičnih organizacij. 
Ogromno lahko pomagajo pri izvedbi od
kupov in s tem pri ureditvi prehrane 
sindikalne organizacije s tem, da bodo 
kot eno svojih važnih nalog razumele 
sodelovanje v  političnem delu na vasi. 
v graditvi namena odkupnega aparata. 
pri  dviganju kmetijs k e  poizvodnje. pri 
ustanavljanju kmetijsko obdelovalnih 
zadrug, ki bodo z uporabljanjem moder
nih agrotehničnih sredstev in s skupnim 
obdelovanjem velikih socialističnih go
snodarstev lahko proizvajale več kme
tijskih pridelkov in jih tudi več dajale 
prehrambenemu fondu. Uspehi skupne 
obdelave v kmetijsko obdelovalnih za
drugah se kažejo že letos, čeprav so na
še zadruge še mlade. Predeli ,  v  katere 
smo morali za prehrano prebivalstva po
šiljati mlevske izdelke, se bodo po usta
novitvi kmetijske obdelovalne zadruge 
v  celoti sami oskrbovali in celo nekaj 
prodali državi; Skoraj v vseh kmetij
sko obdelovalnih zadrugah bomo letos 
odkupiti veliko večje količine krompir
ja, kakor. smo jih odkupovati v pre
teklih ko šo ni bilo kmetijsko ob
delovalnih zadrug.

Ko govorimo o odkupih, je treba po
novno poudariti, da mali in srednji 
kmetje v glavnem v redu izpolnjujejo 
svoje obveznosti, dočim kulaški, špeku
lantski kmetje zavlačujejo z oddajo. To

so ti isti kmetje, ki so večinoma proti 
ustanavljanju kmetijsko obdelovalnih 
zadrug in ki največkrat godrnjajo, da 
si ne morejo kupiti vsega, kar bi se 
jim zahotelo. Okrajni in krajevni ljud
ski odbori so v  teh dneh razbili plan 
odkupov za nekatere najvažnejše pri
delke na posamezna kmetijska gospo
darstva; v kolikor frontne organizacije 
niso še doslej sodelovale pri razbijanju 
planov odkupa, je nujno potrebno, da v 
bodoče s svojim dolom omogočijo do
sledno in pravočasno izvršitev odkupov, 
ki smo jih prav v  začetku drugega pol
letja zelo slabo, izpolnjevali, tako na 
primer: plan odkupa živine manj kot 50 
od stotk i, prav tako plan odkupa mle
ka, še slabše odkup prašičev. Iz tega se 
jušno vidi, kje leži krivda za nezadost
no kritje potreb potrošnikov z mesom in 
drugimi prehrambenimi predmeti, ob
enem pa se postavlja pred nas važna 
naloga, da prekinemo z dosedanjim od
nosom do tega tako važnega vprašanja.

Za oceno položaja na naši vasi je 
značilno tudi še izvajanje raznih nalog, 
ki naj odločilno prispevajo k ustanav
ljanju kmetijsko obdelovalnih zadrug.

Medtem, ko so na okrajnih plenumih 
sprejemali konkretne obveze, da bodo 
v avgustu mobilizirali tako stalno de
lovno silo kot frontne brigade, med tem 
ko so na okrajnih plenumih zbrani 
delegati ugotavljali, da je še razpolož
ljive delovne sile, se je v Dravogradu 
pred zbranimi delegati oglasil človek, 
ki ima ne vem koliko let moskovske 
univerze, in hotel dokazovati, da delov
ne sile ni, da nima smisla postavljati 
na dnevni red vprašanje mobilizacije 
delovne sile in da je zelo koristno, če 
delavec po opravljenem delu v  tovarni 
gara še kulaku na njegovem posestvu 
in si s tem izboljša življenje. Kot ideal 
si ta človek predstavlja delavca, ki dela 
16 ali pa 20 ur na dan, namesto prite
govanja odvišne delovne sile iz vasi v 
tovarno, propagira nasprotno. No, dele
gati, člani plenuma, so mu dali prime
ren odgovor.

Znano je, da se na vasi bije trda bor
ba za uresničenje linije II. Plenuma CK 
KPJ v  pogledu socialistične preobrazbe 
vasi. Informbirojevščina trdi, da je na
ša Partija kulaška partija, da podpiramo 
kapitalistične elemente na vasi. Stotine 
naših aktivistov, ki se dnevno spopri
jemajo s take vrste ljudmi na vasi, po
vedo nasprotno. Ne nastopajo proti 
ustanavljanju kmetijsko-obdelovalnih za
drug, temveč nastonajo taki elementi 
tudi proti že obstoječim zadrugam. V 
ljutomerskem okraju so na tak način 
hoteli razbiti zadrugo. Pobirali so pod
pise za izstop iz zadruge, nekatere pod
pise pa so ponaredili. Za ta svoja da
janja so se zagovarjali pred ljudskim 
sodiščem, ki jim je odmerilo primerno 
kazen. Oblastna kontrolna kom i sija je 
pri pregleda obstoječih kmetijsko-obde
lovalnih zadrug ugotovila primere, ko 
so taki kulaški elementi v sami zadrugi 
jasno pokazali, da hočejo dobro živeti 
na račun delovnih zadružnikov. So pri
meri, da kmet, ki je šel v zadrugo, ni 
plačal davka, istočasno na si je kupil 
motorno kolo; ni oddal živine v  zadru
go, pa tudi odkupnim obvezam ni za
dostil; v  zadrugi ni delal, pa si je kot 
prvi vzel za višji znesek bonov za na
kup industrijskega blaga. Obstoječe 
kmetljsko-obdelovalne zadruge so se v 
glavnem uredile in obstojajo najboljši 
pogoji za zelo uspešen razvoj. Vendarle 
jim bo treba še pomoči zlasti v  pogledu 
njihove notranje utrditve. Mudi pa, ki 
bodo na tak način i zkoriščali zadrugo, 
kakor kaže navedeni primer, bo treba 
onemogočiti in jih odstraniti iz zadrug.

V zadnjih štirih mesecih smo dosegli 
lepe uspehe pri ustanavljanju kmet ij
sko-obdelovalnih zadrug. Imeli smo v 
prvih mesecih 48 KOZ, sedaj pa jih ima
mo 132.

To je velik uspeh naše Partije in 
Fronte, zlasti še, če upoštevamo, da so 
te zadruge v veliki večini ustanovljene 
na osnovi prostovoljnega vstopa v kme
tijsko-obdelovalne zadruge. Od vzor
nega obdelovanja teh že obstoječih za
drug in pa na podlagi političnega prepri
čevanja in pravilnega izvajanja eko
nomsko-političnih ukrepov na vasi Je 
odvisno, kako bodo v bodoče še v večji 
meri vstopali delovni kmetje v že ob
stoječe zadruge in ustanavljali nove.

Nepravilno so razumele direktivo Par
tije nekatere organizacije, ki so hotele 
z administrativnimi ukrepi in s prisilje
vanjem ustanavljati kmetijsko-obdelo
valne zadruge. Predpisovali so pretirano 
visoke davke, zaradi česar so kmetje 
iskati zaščito v kmetijsko-obdelovalni 
zadrugi. Ko so morali nato davke zni
žati na višino, kakor to določa uredba.

bo se kmetje izjavili proti zadrugi, in 
na tak način so se razšle nekatere za
druge v poljčanskem in ptujskem okra
ju. Če pogledamo celotno sliko v ob
stoječih kmetijsko-obdelova ln ih zadru
gah, lahko ugotovimo, da so v veliki ve
čini vstopali v zadrugo mali in srednji 
kmetje, ki so poravnali vse svoje ob
veze do države.

Z doslej doseženimi uspehi smo brez 
dvoma dosegli velik politični efekt. O 
kmetij sko-obdelov arnih zadrugah so raz
pravljali in danes razpravljajo v sleher
ni vasi, po drugi strani pa je razvila 
sovražna propaganda o skupnih kotlih, 
ki Je nekoč uspevalo. Privatni sektor v 
kmetijstvu pa še naprej, močno prevla
duje, razen v okraju Ljutomer, kjer za
jema socialistični sektor že nad 50%  
kmetijske posesti. Prav v zadnjem času 
so naše organizacije v veliki meri po
pustile v pogledu ustanavljanja novih 
kmetijsko-obdelovalnih zadrug. Zato je 
potrebno kar najaktivnejše poživiti to 
delo.

Prikazal je tudi gonjo držav Inform
biroja in naše delo, ki dokazuje za
vest naših delovnih ljudi in je dejal:

Kljub neuspehom, ki jih je dosegla 
informbirojevščina, pa so nekatere or
ganizacije Partije in Fronte v naši obla
sti na napačni poti, ko mislijo, da ni 
treba z vsem članstvom temeljito raz
pravljati o vseh napadih informbiro
jevskih držav in Sovjetske zveze. Prav 
s tem, ko na konkretnih primerih z dej
stvi pobijamo vse ogabne klevete ter 
razgaljamo nedemokratične, revizioni
stične postopke omenjenih držav, naj
uspešnejše utrjujemo zavest naših ljudi 
v pravilnost naše poti. To pa obenem 
pomeni najjačje mobilizacijo vseh de

Živel Centralni komite KPJ in njegov 
lovnih ljudi za izvršitev nalog po pro
gramu Partije in Osvobodilne fronte.

Živela Ljudska fronte Jugoslavije in 
Osvobodilna fronta Slovenije! 
sekretar tov. Tito!

Član iniciativnega odbora OF za Ma
riborsko oblast tov. Jože Globačnik je 
v organizacijskem poročilu prikazal da 
sedanje uspehe in pomanjkljivosti na 
področju vključevanja nove delovne sile 
v  industrijo, zbiranju frontovcev v bri
gade in uspehe v zadružništvu ter pro
stovoljnem delu. Razen ljutomerskega 
okraja se ostali okraji v oblasti niso do
volj resno lotili vključevanja frontov
cev v  brigade.

Lepe uspeh je frontna organizacija za
beležila pri prostovoljnem delu. Frontov
ci so brez gozdarske akcije v prvem 
polletju letošnjega leta naredili skoraj 
830.000 prostovoljnih delovnih ur v 
vrednosti 7.4 milijona dinarjev. Največ 
prostovoljnih ur dajejo pri gradnji za
družnih domov. Teh je v oblasti 38 na 
pol dograjenih, 68 v surovem stan jo 
popolnoma dograjenih pa 8.

V referatu je zlasti poudaril organiza
cijs ke pomanjkljivosti, ki močno zavi
rajo delo frontne organizacije in aktivi
zacije delovnih ljudi za izpolnjevanje 
planskih nalog. Število članov OF je po
sebno v murskosoboškem in lendavskem 
okraju še vedno nizko. Frontne organi
zacije naj hkrati s sprejemanjem novih 
zavednih delovnih ljudi tudi dosledneje 
čistijo svoje vrste tako, kakor je to sto
rila frontna organizacija v ljutomerskem 
okraju, ki je izključila iz svojih vrst 700 
članov, ki niso bili vredni članstva, hkra
ti pa sprejela 2000 novih delovnih ljudi.

V nadaljevanju zasedanja so odstop
niki posameznih okrajev diskutirali o 
delu svojih frontnih organizacij. Večini 
diskutantov je razpravljala o velikih 
uspehih na polju socializacije naše vasi. 
Tovariš Ulrih Tone je diskutiral o vlogi 
Fionte pri socialistični preobrazbi kme
tijstva. Predvsem je poudaril važnost 
političnega dela frontovskih aktivistov 
pri prepričevanju kmetov za vstop v za
druge.

Tovariš Tramšek Franc iz Ljutomera 
je med drugim navedel, da je  v ljuto
merskem okraju socializacija izvedena 
že, 60%. Ljutomerski okraj kaže v vse v 
Mariborski oblasti še najboljše rezu
tate. To jim je omogočilo tudi dejstvo 
da so v  frontne organizacije vključili 
70% vseh volivnih upravičencev. Toda 
vzporedno z vključevanjem novih čla
nov v Fronto čistijo svoje vrste od 
vseh tistih, ki v  OF ne spadajo. V okraja 
so dosegli plan vključevanja stalne de
lovne sile za mesec avgust 50% Plan 
vključevanja delovne sile v  frontne 
brigade za avgust je izpolnjen dosedaj 
90%.

O življenju madžarske nacionalne 
manjšine v  Prekmurju je govoril tov. 
Vlaj Ludvik. Dejal je, da je ljudska 
oblast omogočila pouk madžarskim otro
kom v maternem jeziku. Prej so bili ti 
izkoriščani sezonski delavci, ki so mo 
rali vedno iskati dela. Nova Jugoslavija 
jim nudi ugodne življenjske pogoje 
Večina je zaposlenih v podjetju za pri
dobivanje nafte. Njih položaj se iz dneva 
v dan zboljšuje.

Tovariš Fortič Dušan je razpravljal o 
ideološkem delu v naših frontnih orga
nizacijah. Dejal je, da se hkrati z iz
gradnjo tovarn in težke industrije dviga 
socialistična zavest delovnih ljudi. Pri 
ustvarjanju novega lika našega človeka 
imajo prav frontne organizacije veliko 
vlogo. Člani OF se pri študiju v krožkih 
seznanjajo z našo politiko, postajajo 
zavestni borci za izgradnjo socializma.

Zastopnik frontovske organizacije iz 
Dodaje Lendave je spomnil na specifične 
pogoje razvoja frontovske organizacije 
v Prekmurju, čeprav Fronta med vojno 
ni bila tako močno razvita kot v ostalih 
predelih države, je prebivalstvo Prek
murja, vključeno v OF, po osvoboditvi 
pokazalo velike uspehe.

O delu in problemih organizacija AFŽ 
v Mariborski oblasti je govorila tov. 
Auda Zofka. Omenila je, da so žene v 
premajhnem številu vključene v razne 
gospodarske komisije in grupe ljudske 
inšpekcije. Žene bi v teh odborih lahko 
veliko prispevale, saj so zainteresirane 
na tem. V vsej Mariborski oblasti se je 
vključilo v kmetijsko obdelovalne za
druge 8000 žena. 3700 žena je odšlo v 
industrijo, kot stalna delovna sila. Tova
rišica Auda je grajala primer v Mari
boru, kjer se je kot stalna delovna sila 
prijavilo 111 žena, odgovorni činitelji 
pa ji m še vedno niso določili delovna 
mesta. Pred organizacijo AFŽ stoji tre
nutno važna naloga mobilizacije že  ta 
v brigade za pobiranje hmelja. Dosedaj 
se je prijavilo v  te brigade 560 žena.

Nato je Oblastna konferenca OF Ma
riborske oblasti izvolila iz svojih vrst 
131 članov Oblastnega plenuma in 11 
dansko nadzorno komisijo.

Konferenca je po referatih in po ob
širni diskusiji soglasno sprejela plan de
la Fronte za Mariborski oblast. Pri vseh 
okrajnih sekretariatih bodo formirali 
kmečke komisije, ki bodo organizirale 
aktive živinorejcev, sadjarjev, vinograd
nikov itd. Frontne organizacije bodo 
sklicale več okrajnih in oblastni zbor 
zadružnikov. Dale bodo iniciativo so 
tekmovanje med najboljšimi obdeloval
nimi zadrugami, zadružnimi ekonomija
mi in državnimi posestvi, v kmetijskih 
zadrugah pa bodo dalje razvijali proiz
vodne odseke, pomagale pri izvrševanju 
vseh nalog na vasi. Izvršitev zveznega 
in republiškega plana bodo frontovci 
podprli s stalnimi in nedeljskimi prosto 
voljnimi akcijami. Za prevoz lesa bodo 
mobilizirali 2500 glav živine. Pogozdil 
bodo 30 hektarov goličav s 150.000 sa
dikami, 40 hektarov gozdnih kultur pa 
bodo očistili. Zvezne in okrajne gradnje 
bo podprla frontna organizacija s pro
stovoljnim delom v vrednosti 11 milijo
nov dinarjev. Doslej je pri gradnji za
družnih domov izvršenih okrog 803.000 
prostovoljnih delovnih ur, do konca leta 
pa jih bodo opravili še 960.000. Z 
izboljšanjem organizacije zbiralne mreže 
in centrov bodo zbrali 3195 ton starega 
materiala. Frontovci bodo sodelovali tudi 
pri gradnji stanovanj in pomagali uredili 
32 otroških igrišč, l l  delovnim kolekti- 
vom okrajnih podjetij pa bodo frontne 
organizacije pomagale izpolniti leta  
plan do 29. novembra.

Takoj po zaključni konferenci se je 
sestal novo izvoljeni plenum, ki ie iz
volil Izvršni odbor Osvobodilne fronta 
Mariborske oblasti.

Frontovci iz  M urske S o b o te  k o n feren c i
Delovni kolektiv Mestnega klepar

stva v Murski Soboti pozdravlja 
oblastno konferenco zastopnikov na
še največje organizacije in ji želi 
mnogo uspeha.

Z vsemi silami se bomo trudili 
dvigniti našo proizvodnjo kakor tudi 
njeno kvaliteto, ker se zavedamo, da 
bomo le s požrtvovalnim delom zgra
dili socializem, katerega nam neka
teri odrekajo. Zavezujemo se, da do 
29. novembra, do obletnice rojstva 
naše svobodne socialistične republi
ke, izven svojega delovnega časa, 
izdelamo sadno sušilnico z avtoma
tičnimi dvigali, kakršne smo dosedaj 
uvažali iz inozemstva. S to svojo ob
vezo hočemo podpreti napore naših 
zadružnikov pri sadjereji in jim omo
gočiti konserviranje sadja, po kate
rem je veliko povpraševanje.

Naše sedanje geslo je: »Ne samo 
izvršiti plan, ampak tudi vsako pro
sto uro porabiti v korist delovnemu 
ljudstvu!«

Naj živi naša učiteljica OF!

Naj živi naša slavna KP z marša
lom Titom na čelu!
Delovni kolektiv Mestnega kleparstva 

Murska Sobota.

Člani OF I. rajona v Murski Soboti, 
zbrani na svojem rednem sestanku« 
pošiljamo svoje tovariške pozdrave.

V borbi za socializem nikakor no
čemo zaostajati za članstvom ostalih 
krajev naše domovine, zato se obve
zujemo, da bo naša prostovoljna 
frontna brigada našega rajema izvr
šila do največjega praznika naše mla
de republike do 29. novembra 2000 
prostovoljnih udarniških ur pri grad
nji kanala Ledava—Mura, pri gradnji 
nove gimnazije in pri gradnji Mestne 
ekonomije.

S tem delom hočemo dokazati, da 
neomajno stojimo v vrstah naše fronte 
pod vodstvom KPJ in zaupamo v 
njen CK, pa naj ga kleveta in blati 
kdor hoče.

Naj živi CK KPJ z maršalom Titom 
na čelu!
Članstvo OF I. rajona Mur. Sobota

Z aktivnim delom frontnih organizacij na vasi
bo mobilizacija delovne sile v so
boškem okraju lepše napredovala

Po reorganizaciji štaba za mobili
zacijo delovne sile v okraju Murska 
Sobota je bilo delo na terenu neko
liko poživljeno. Aktivisti so pričeli 
reševati vprašanje vključevanja v 
industrijo vse bolj operativno, toda 
še vedno premalo dosledno. Lepe 
uspehe dosegajo v sektorju Gornja 
Lendava in Rogaševci, od koder je 
do zdaj odšlo največ frontovcev v 
frontne brigade. Slaba pa je okolica 
Lemerja, kjer ni pravega razumeva
nja o potrebi delovne sile, a to vsled 
pomanjkljivega dela množičnih or
ganizacij, saj kot na primer v, Le
merju ne obstoja niti mladinska or
ganizacija, niti organizacija žena, 
kljub temu, da je že obstojala in je 
v svojem delu dosegala lepe uspehe.

Mnogo krivde za slabe uspehe pri 
mobilizaciji delovne sile ima tudi or
ganizacija fronte na vasi. Krivda je 
v tem, ker vodstvo vaškega odbora 
Fronte ne išče oblik dela s frontovci, 
niti ne posveča delu frontovcev paž
nje, ne trudi se, da bi doseglo kakšne 
uspehe, razen takrat, ko stoji pred

njim naloga, ki jo je treba rešiti. Po
manjkanje sistematičnega dela je 
opaziti v večji ali manjši meri v 
vseh vaških odborih. Dejstvo pa je, 
da so vse naloge pravilno in pravo
časno rešene le tam, kjer je Fronta 
dovolj močna in prožna, kjer se fron
tovci na skupnih sestankih posvetu
jejo, seznanjajo z dogodki in nalo
gami in sami rešujejo vprašanje: 
kako rešiti nalogo, ki se postavlja 
pred njih.

Kljub vsemu pa se je uspešno delo 
novega štaba že pokazalo v razgiba
nosti na terenu. Operativnost se kaže 
tudi v vse češčem prijavljanju v 
frontne brigade. Seveda se to vidi 
in dogaja le v onih krajih, kjer ni 
razdiračev, ki bi z raznimi parolami 
razbijali oziroma onemogočali delo 
aktivista. Pričakovati je s še bolj 
poglobljenim delom aktivistov v 
čvrsti povezavi in aktivizaciji vaških 
frontnih organizacij in frontne orga
nizacije na vasi sploh še večje 
uspehe. -cv
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Odkup žita je pred nami!
Krepko rast socialistične zavesti pri 

našem kmetu kaže vse bolj množično 
vstopanje v kmetijsko obdelovalne za
druge. Socialistični sektor se širi, pa tudi 
ostale gospodarske akcije, ki so nujne 
za zgraditev socializma, potrjujejo to 
globoko zavest, saj jih na vasi pravilno 
rešujejo skoraj v vseh krajih Svojo vi
soko zavest pa bo naš kmet najlepše do
kazal prt odkupu, kjer se je še vedno do 
zdaj odkrilo največ najbolj različnih 
špekulacij. Da se bo odkup pravilno iz
vršil, je potrebno še enkrat pregledati 
naloge v zvezi s pripravami in se vpra
šati: ali smo priprave res dosledno in 
pravilno izvršili.

Marsikje se bo odkup pričel nekaj dni 
pozneje. kot pa je bilo predvideno, ker 
se je posvečalo premalo pažnje realni 
precenitvi hektarskega donosa. Ta na
paka je v največ primerih površnost po
sameznih organov, ki so ocenjevali hekt
arski donos ene vasi s pregledom do
nosa le na nekaj njivah in so izračunali 
le povpreček. Tak postopek kaže slabo 
pojmovanje svojega dela in njegovih po
sledic. S takšnim ocenjevanjem hektar
skega donosa škodujemo samo malemu 
in srednjemu kmetu in s tem se nikakor 
ne borimo proti kapitalistični tendenci na 
vasi.

Prav tako so se ponekod vriniti v ko
misije posamezniki-špekulanti, ki so z 
ocenjevanjem nizkega hektarskega dono
sa hoteli osigurati sebi več prihoda, a 
pri tem niso pomišljali na škodo, ki jo 
 tem povzročajo skupnosti.

Tudi utajevanje setvenih površin je 
ena takih nepravilnosti, ki ovira pravo
časen odkup. Prav tako je ocenjevanje 
hektarskega donosa na »oko«. Prav tako 
so delale nekatere komisije o škodo ma
lim in srednjim kmetom s tem, da so 
predpisovale malim kmetom za oddajo 
najvišji, a velikim kmetom najnižji od
stotek od presežka, ki ga dovoljuje 
uredba.

Vse te napake je nujno odpraviti. Od
kupni aparat mora zavreči birokratski in 
šablonski način dela in preiti k življenj
skemu delu, tako da se bo res poglobil 
v gospodarske in politične razmere svo
jega terena in nato v skladu s svojimi 
ugotovitvami tudi sklepal.

Veliko vlogo pri odkupu imajo poobla
ščena državna odkupna podjetja. Z med
sebojnim tekmovanjem naj začno že ta
koj v začetku odkupa. Tekmovanje naj 
obsega časovno količinsko in kvalitetno 
izpolnjevanje plana, obenem pa seveda 
tudi politični uspeh dela posameznih pod- 
jetij-centrov. Pomoč bodo državnim pod
jetjem nudile tudi kmetijske zadruge, 
čeprav njihova vloga v odkupu ni takšna 
kot je bila. Naše kmetijske zadruge mo
rajo odkup podpreti z izkušnjami, kadri, 
prevozi in slično. 

Pomemben delež v našem žitnem fonda 
ima mlatilniška merica. Nekateri okrajni 
ljudski odbori tema niso posvečali za
dostne p a ž n je , kot tudi ne izbiri dobrih 
kontrolorjev. Lep primer slabe izbire kon
trolorja je primer vasi Hodoš, kjer so 
kontrolorja opili in potem jim je bilo 
omogočeno prikrivanje. Tako so kontro
lorje ponekod v lendavskem okraju tudi 
podkupili ali pa so zaradi premajhne 
budnosti kontrolorjev merico prikrili. 
Tudi takšne napake je potrebno odpra
viti, kajti v redu oddana merica pomeni 
za nas veliko vagonov več žita v žitnice.

Prav v tem času, ko je pri nas odkup, 
je tudi največja borba za delovno silo. 
Pravilen odkup lahko tudi tukaj koristi. 
Do zdaj je bilo vedno tako, da so po 
vaseh životariti tisti, ki jim ni bilo nujno 
biti na posestva, kajti obdelali so ga 
lahko drugi in tako se je ta ukvarjal s 
priložnostnim delom in pravega življenja 
ni imel. Nepravilno bi bilo, č e bi oblast 
to še podpirala, in s tem podaljševala 
bedno životarjenje nekaterih na vasi ne
potrebnih. Zato bodo pri letošnjem od
kupu odkupne komisije puščale po ured
bi določene količina žita le za prehrano 
tistih družinskih članov, ki so res po
trebni kot delovna sila na kmečkem go
spodarstva.

Prav gotovo bodo vsi tisti kmetje, ki 
so zavedni državljani, v tem oziru pod
prli od k trpne komisije, če jim bo Fronta 
vedela ta ukrep pravilno raztolmačiti. 
Tako bomo z letošnjim odkupom priskr
beli ne samo dovolj žita našim delovnim 
ljudem v industriji, temveč bomo lahko 
v veliki meri pospešili zbiranje delovne 
sile.

Dobre priprave za odkup is vztrajno 
delo operativnih in odkupnih organov 

zagotavlja uspeh v odkupa
Za nemoten in hiter odkup v  od

kupni kampanji se je treba pravo
časno pripraviti, pravilno je treba 
organizirati odkupno omrežje, pri
praviti skladišča, organizirati pre
voz, evidenco; skratka, pravilno je 
treba organizirati podjetje kot celo
to, da bo kos velikim nalogam, ki so 
mu naložena z odkupom, z vskladi
ščenjem in dovozom žita. Mlačev se 
bliža h koncu in začenja se kampar
nja odkupa žita. Odkup žita pa se 
je v državnih in zadružnih posestvih 
že pričel. Odkup ostalih pa se prične 
te dni.

Te važne naloge se je pravilno za
vedalo vodstvo republiškega podjetja 
za odkup v Murski Soboti Pravo
časno je organiziralo odkupno mre
žo z 12 zbirnimi centri, ki imajo 
lastna skladišča, s primemo kapaci
teto. Nekateri teh zbirnih centrov so 
pričeli delovati že v aprilu. Temu 
je treba pripisati uspeh v  odkupu 
ranega krompirja, saj je podjetje od
poslalo v  tem letu 14 vagonov ra
nega krompirja več kot pa lani. Vsi 
zbiralni centri pa poslujejo že od 
junija.

Podjetje je tudi skrbelo, da se pra
vočasno konča skladišče od pulpni  
postaji. Samo je preskrbelo 600 ku

bičnih metrov gramoza za dovezno 
cesto, delavci in uslužbenci podjetja 
pa so prostovoljno delali in tako pri
pravili dovozno cesto v  uporabo, s 
čimer je bila  omogočena uporaba 
skladišča.

Odkupno podjetje je organiziralo 
odkup tako, da prevzema mlatilni
ške merice vsak dan. Te morajo mla
tilnajčarji redno dostavljati odkupnim 
zbirnim centrom. Količine, ki ji h 
mlatilničarji oddajo, je mogoče kon
trolirati časovno kot količinsko, z 
zaslužkom mlatilničarjev, s  čimer se 
tudi omejuje možnost špekulacij, ki 
lahko zelo oškodujejo naš živilski 
fond. Nadkontrolo ima podjetje s 
svojimi uslužbenci.

Republiško odkupno podjetje je 
tudi prvo, ki je  pravilno razumelo 
dolžnost socialističnega podjetja gle
de zavarovanja delavcev, ki so za
posleni pri mlačvi. Podjetje je zava
rovalo pri 148 mlatilnicah v  okraju 
1184 delavcev.

Da je podjetje pravilno razumelo 
svoje naloge in stremelo po dobri 
organizaciji, dokazuje tudi to, da je 
napovedalo tekmovanje enakim pod
jetjem v  dveh gospodarsko najmoč
nejših okrajih: v  Celju-okolica in v 
ptujskem okraju.

V kmetijsko obdelovalni zadrugi v Črenševcih
Pred štirimi meseci je bila ustanov

ljena kmetijsko obdelovalna zadruga 
v Črensovcih. V zadrugo je stopilo po 
temeljitem premisleku 13 družin. Za
to, ker so dobro vedeli, zakaj so vsto
pili in kaj jim lahko nudi obdelovalna 
zadruga, so takoj pričeli z disciplini
ranim skupnim delom po brigadno 
desetinskem sistemu.

O zadrugi v Črensovcih se je go
vorilo v prvih dneh mnogo in marsi
kaj. Nasprotniki zadružništva na vasi 
so si izmišljali vse mogoče in nemo
goče, da bi prikazali bližajoči se pro
pad zadruge. Na vsak način so hoteli 
prepričati ljudi, da je zadružnb živ
ljenje nekaj nemogočega, češ, »kako 
bodo v zadrugi živeli dobro in spo
razumno, ko pa se niti oče in sin ne 
razumeta.«

Zadružniki pa so molčali in delali. 
Njim so bili važni le uspehi, ki so jih 
dosegali iz dneva v dan. Tako so tudi 
odgovarjali na vse laži.

Uspehi pa so že vidni. Zdaj je sli
šati zadružnike: »Pridite večkrat in 
poglejte, kako napredujmo!«

Če prideš in pogledaš, kako delajo 
in vprašaš, pa ti odgovarjajo zado

voljno: »Košnjo smo opravili pravo
časno in žetev tudi in mlačev prav 
tako. To kljub temu, da je zemlje 
mnogo več kot pa ljudi za obdelova
nje. Za delo sposobnih je 22, a zemlje 
je sedemdeset hektarjev.«

Če se začudiš, kako je mogoče, da 
jim delo le gre od rok, pa ti pojas
nijo: »delamo po brigadnem sistemu 
in po normah, pa gre enkrat, če ne 
več hitreje. Pa stroji nam mnogo po
magajo.«

Pa to ni vse, da poljska dela pra
vočasno opravljajo. Gradijo tudi hlev 
za 50 glav živine. V teh dneh bo že 
pripravljen za uporabo Imajo 31 glav 
goveje živine in še 4 plemenske bike 
in 3 merjasce. Za oskrbo teh je po
trebno vse preveč ljudi, če niso v 
enem hlevu.

Črensovski zadružniki pa imajo še 
velike načrte in veliko voljo. Mnogo
kaj bodo še storili in pokazali vsem, 
ki jih skušajo ovirati, kaj zmorejo in 
kaj pomen i  življenje v zadrugi, kaj 
pomeni zavestno delo in požrtvoval
nost, kaj pomeni uporaba novih agro
tehničnih prijemov in mehanizacija 
kmetijstva. —v—

V soboškem okraju je dograjen 
nov zadružni dom 

V nedeljo je bila otvoritev v Doliču
Veliko delovnih ur so dali vaščani 

za dograditev zadružnega doma v 
svoji vasi. Sodelovali so prav vsi 
in če pregledamo število prostovolj
nih delovnih ur in po tem sodimo 
delež, ki je bil dan dograditvi, bo
mo ugotovili, da je v Doliču najbolj 
požrtvovalna organizacija žena. Da
la je za dograditev doma 2800 pro
stovoljnih delovnih ur. Fronta je 
dala 2700, za njo pa je mladina, ki 
je prispevala 1350 prostovoljnih de
lovnih ur. Delali pa so tudi gasilci. 
Gasilska Četa je dala za dograditev 
doma 250 delovnih ur, pionirji prav
tako 250 delovnih ur. Sodelovala pa 
je tudi milica in njen delež je 40 
prostovoljnih delovnih ur.

V nedeljo so se zbrali v dvorani 
zadružnega doma. Deževno je bilo, 
zato so bili samo iz bližnje okolice. 
Pa jih je bila vseeno polna dvorana. 
Prišli so iz Murske Sobote tudi 
predstavniki oblasti in OZKZ. Iz so
sednje vasi je prišla godba na pihala 
in kmalu so se vsi razživeli.

V imenu krajevnega ljudskega od
bora je ob otvoritvi spregovorili tov. 
Bokan. Takoj za njim je govoril 
tov. Kelhar, predsednik Okrajne 
zveze kmetijskih zadrug. Za njim je 
o uspehih celote in posameznikov na

kratko spregovoril tajnik okrajne 
uprave za gradnjo zadružnih domov, 
tov. Štefanec. Istočasno je podelil 
tudi nagrade.

Kot najboljši graditelji so prejeli 
zlate značke: tov. Škaper Štefan,
predsednik KLO-ja, Špilak Mirko, 
tajnik KLO-ja; Sukič Jože, blagaj
nik zadružnega doma. Vsi ti so pre
jeli poleg značk tudi knjižne nagra
de. Bronaste značke pa so prejeli: 
Škaper Jože, hišna št. 1; Bokan 
Franc, hišna, št. 26; Škaper Štefan, 
hišna št. 123; Horvat Gizela, Bokan 
Andrej, Bokan Mihael, Kiselak Ja
nez, Lenarčič Ludvik. Tudi tem so 
bole poleg značk podeljene še knjiž
ne nagrade.

Nastopil je tudi domači pevski 
zbor, nastopili, so pionirji in nato 
je bil zaključek programa. Pesem 
pa se je razlegala še dolgo in daleč 
naokrog. Veselega razpoloženja ni 
moglo pokvariti slabo vreme. To je 
le prvi uspeh vaščanov Doliča. Dom 
je gotov 'v surovem stanju. Kmalu 
pa bo dokončno dograjen, sobe 
opremljene in nameščena  bo tudi 
dvorana. Vse to bo kmalu izvršeno, 
in zadružni dam bo postal res ža
rišče kulturnega življenja vasi.

Ljudsko zborovanje v Črensovcih
V nedeljo, dne 31. julija dopoldne 

je bilo v Črensovcih že zelo živahno. 
Na mnogih hišah so bile izobešene 
zastave. Zadružni dom je bil okusno 
okrašen, posebno pa dvorana. Čren
sovska mladina, posebno pa zadruž
na, je z vso vnemo krasila in pri
trjevala parole.

Popoldne so se začeli okrog za
družnega doma zbirati vaščani. Tudi 
iz Odranec, Bistrice, Trnja in Žižkov 
so prihajali ljudje. Godba iz Žižkov 
je s koračnicami vabila množice. 
Predsednik Kmetijsko - obdelovalne 
zadruge Črensovci tov. Utroša, ki 
je vodil vso pomoč pri pripravah, je 
z zadovoljstvom sprejemal ljudi in 
jih vabil v dvorano.

Tov. Utroša je otvoril zborovanje 
ter povedal, da bo govoril okrajni 
šolski inštruktor tov. Rogi. Množica 
ga je s ploskanjem pozdravila.

Tov. Rogl je v svojem govoru zajel 
vsa aktualna vprašanja. Poudaril je, 
da kljub obrekovanjem in sabotažam 
s stran informbirojevskih držav uspeš
no izvajalno našo petletko. V Komu
nistično partijo Jugoslavije in njeno

vodstvo s tov. Titom na čelu; v borbi 
prekaljeno, imajo vsi' delovni ljudje, 
vse ljudske množice zaupanje ter so 
prepričane o pravilnosti politike, 
ki jo sprovajajo. Kmetijsko-obdeloval
ne zadruge so iskre socializma na 
vasi, ki se bodo razplamtele v mo
gočen socialistični plamen. V svojem 
govoru je tudi naglasil potrebo vklju
čevanja v frontne brigade, da se vsak
do vključi v socialistično izgradnjo. 
Množica ljudi je vestno sledila go
voru ter ob koncu burno zaploskala.

Sledil je kratek kulturni spored. 
Domači ženski pevski zbor je zapel 
tri pesmi, med njimi tudi » Gor čez 
izaro«, ki je vse podžgala za borbo, 
za pravico tlačene Koroške. Orkester 
SKUD-a »Miško Kranjec« iz Dolnje 
Lendave je na to zaigral tri vesele 
komade. Kulturni spored sta zaklju
čila domačina z »Maričko«.

Sledilo je še nekoliko zabave.
Uspelo zborovanje v Črensovcih 

je pokazalo potrebo, da bomo Še kaj 
podobnega izvedli v ostalih okrajnih 
središčih.  el.

Mladina ,,Proizvodnje nafte “  rabi dobro 
vodstvo za uspešno delo  svojih aktivov
V proizvodnji nafte v  Dolnji Len

davi je zaposlenih do sedaj med dru
gimi tudi okrog 570 mladine. V sa
mem začetku, ko v podjetju še ni 
bilo mnogo mladine, je bil organi
ziran en sam mladinski aktiv, ki pa 
je z dotokom mladine naraščal in 
potreba po ustanovitvi novih akti
vov za izboljšanje dela je naraščala. 
To vprašanje je okrajni komite pra
vilno rešil in razcepil mladinski ak
tiv na sedem samostojnih. Zdaj pa 
se je pokazala še potreba po plača
nem funkcionarju, ki bo 'pravilno 
vodil mladino in tudi to je bilo lepo 
rešeno v dogovoru z upravo pod
jetja.

V tem času so bila uspehi lepi. 
Mladina je tekmovala med seboj, 
študirala in vršila vse obveznosti 
mladine. Organizirana je bila v  tem 
času tudi mladinska vrtalna brigada, 
ki je svoje delo uspešno končala in 
v tej brigadi se je mnogo mladine 
usposobilo za vrtanje. Po opravlje
nem delu, ki si ga je ta brigada za
dala, se je brigada razformirala in 
mladinci so bili dodeljeni vrtalnim 
skupinam kot polkvalificirani de
lavci

Po kongresu LMS pa je delo mla
dine vidno upadalo. Del vzroka je

v  tem, da se je plačani funkcionar 
moral vključiti v produkcijo, ker ga 
mladinska uprava ni hotela več pla
čati. Od takrat resnega dela v aktivu 
ni bilo opaziti. Tudi pomoči aktiv ne 
dobiva. Planiške naloge so mladinci 
in mladinke študirale v sklopu, sin
dikata in tekmovanje je opadalo.

Delo na tem področju bo treba 
pričeti znova. Okrajno vodstvo bo 
moralo posvečati mladini proizvod
nje nafte več pažnje. Tudi uprava 
je dolžna, zavzeti se za to in s sa
mostojnim študijem planskih nalog 
ter poglobljenim organizacijskim de
lom se bo dalo usmeriti delo mladi
ne v  socialistično tekmovalnem duhu 
za dvig produkcije in izvrševanje 
vseh planskih nalog. To se bo dalo 
s sistematičnim delom doseči kljub 
temu, da precejšnje število mladine 
odhaja na domove v bližnje kraje.

V vsem tem delu lahko mnogo po
dlagata še obstoječa in delavna ak
tiva: aktiv uprave in aktiv indu
strijske rudarske šole, ki redno štu
dirata in sta seznanjena z nalogami 
in rešujeta tekoče naloge in tež
koče.

Novi mladinski komite v podjetju 
se mora seznaniti z vsemi metodami 
dela z mladino in najti primerne 
oblike dela v samem podjetju. Na 
tak način ne bo težko delati z mla
dino in uspehi ne morejo izostati. 
Vodstvo mladine v podjetju mora 
imeti stalne stike s Partijo v pod
jetju in okrajnim vodstvom, se z 
njimi posvetovati in na tak način je 
mogoče doseči, da bo mladina tudi 
v tem podjetju udarna sila in bo 
svojo vlogo vršila tako, kot jo vrši 
mladina v drugih podjetjih.

Prva zadružna tovarna 
za  predelavo eteričnih 
olj v soboškem  o kraju
Nov uspeh Kmetijsko-obdelovalne 

zadruge v Gor. Petrovcih
Že dalj časa so se v Gor. Petrovcih 

zadružniki ukvarjali z mislijo, kako 
ustvariti obrat za predelavo borovih 
vršičkov za eterična olja. Za izvedbo 
tega je bilo precej težav. Ena naj
večjih težav je bila, dobiti kotel za 
destilacijo. Da se to ustvari, je pri
stopil k izdelavi načrtov tov. Jože 
Mesarič, ki je vodil tudi gradnjo no
ve zadružne tovarne. Ta kotel je iz
delala ljubljanska kotlarna in že po 
prvih poizkusih se je izkazalo, da po 
kvaliteti ne zaostaja za doslej uvo
ženimi. Pred štirinajstimi dnevi je 
bila tovarna dograjena in vse pri
pravljeno za predelavo eteričnih olj. 
Tovarna je pričela obratovati. Otvo
ritev tovarne je bila velika slavnost 
ne samo za zadružnike, ampak tudi 
za vaščane vseh okoliških vasi. Ta 
tovarna pa je pomembna za ves 
okraj, saj je prva take vrste v okraju.

Tovarna bo izkoriščala neizčrpne 
lokalne vire, borove vršičke in bo. 
dala dnevno do 20 kg eteričnega olja. 
To predstavlja za zadrugo velik vir 
dohodkov, a predstavlja tudi važno 
surovino za našo industrijo in dra
gocen izvozni predmet. Prebivalcem 
gornjega dela soboškega okraja pa bo 
omogočen nov vir dohodkov z nabi
ranjem borovih vršičkov. V. I.

Preskrba D. Len dave 
z zelen javo

Da se izboljša preskrba mesta z 
zelenjavo, je bila ustanovljena pred 
nekaj meseci mestna ekonomija, ki 
pa valed pomanjkanja delovne sile 
ni bila zmožna doseči tega, kar bi mo
rala. Sicer so nudili precejšnjo pomoč 
sinditrati in Fronta, toda vendar še 
veliko premalo, Tako so bili prisiljeni 
na ekonomiji sejati rž, pšenico, ko
ruzo in slične kulture, ki ne zahte
vajo toliko delovne sile. Tako so pre
prečili neobdelovanje zemlje.

To pa bi se dalo urediti, če bi bilo 
več dobre volje od strani Uprave za 
delovno silo in frontovcev ter čla
nov sindikatov za reševanje te te
žave. Mesto bi bilo vedno preskrb
ljeno s svežo zelenjavo in ne s po
stano in včasih neuporabno vsled 
dolgega prevoza z vasi.

V eč p a žn je
Našim otrokom

Naša socialistična domovina po
sveča veliko skrb našemu naraščaju 
— našim otrokom. Povsod širom 
naše domovine rastejo dečji oz. Pio
nirski domovi, otroške restavracije, 
parki, Pioni rske prage itd., vse z na
menom, da v  teh ustanovah dobijo 
naši najmlajši svoja zatočišča, zaba
višča in vzgojo v  dobre socialistične 
ljudi.

Tudi Murska, Sobota ni hotela za
ostati za ostalimi kraji ter je orga
niziral a za naše male že  dom igre in 
dela, pripravlja se ustanovitev otro
ške restavracije in tudi otroških 
jasli Že v  letu 1948 pa je začel 
okrajni odbor LMS z gradnjo pionir
skega igrišča v  Mestnem parku ter 
tudi v  grobem postavil  poslopje, kjer 
bodo oblačilnice, kuhinja in pokrita 
terasa. Ker pa organizacija ni imela 
nobene podpore od drugih in pa zato, 
ker se je  odbor organizacije menjal, 
je delo v  letu 1948 v celoti zaspalo 
in nedokončana zgradba je bila skri
vališče za barabe, ki so po njenih 
stenah pašah nesramnosti. Delo je 
počivalo preko zime in spomladi, ko 
bi že moralo igrišče služiti naši deri.

Sele v  zadnjem času je okrajni 
odbor AFŽ uvidel, da se zgradba 
sama ne bo dovršila ki je začel na
daljevati z gradnjo. Kljub temu, da 
se je delo točno razdelilo in je vsak 
prevzel osebno zadolžitev za gotovo 
delo, se to le počasi premika najprej, 
ker nekateri enostavno niso izpolnili 
prevzete naloge in tako kaže, da bo 
igrišče dovršeno komaj na zimo. 
Vprašanje je, če mislijo te tovari
šice, ki dela niso izvršile, imeti v 
tem igriš ču sm učarski tečaj ali kaj, 
ker igrišče bi bilo potrebno sedaj, 
ne pa na zimo. Mislim, da se danes 
vsak lahko zaveda važnosti tega igri
šča, ker bo marsikatera mati lahko 
zaposlena, ko bo imela preko dneva 
kam dati svojega otroka, ki se bo 
dobro počutil in bo v dobrih rokah 
Mislim, da je to ob takem pomanj
kanju delovne sile velike važnosti

Vse priznanje pa gre Mestnemu

odboru AFŽ, ki je sedaj pokazal vso 
iniciativo ter z osebnim delom pri
skočil na pomoč, da bo igrišče res 
tudi dograjeno. Matere, ki so vklju
čene v to organizacijo, čutijo, potre
bo in vidijo tudi korist te ustanove, 
zato so se tudi resno poprijele tega 
dela. Gradnja tega malega objekta 
nam je pokazala ponovno dejstvo, da 
se socializem ne gradi z besedami, 
ampak z delom. -čk-
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Širok razmah tekmovanja v rudnika Breza
Vedno več rudarjev tekmuje za visoko produktivnost dela po

Sirota novičevem sistemu
V noči med 30. in 31. avgustom 1935. 

leta je v premogovniku Irmine v Don- 
basu mladi ruski rudar Aleksej Grigor
jevič Stahanov, po rodu siromašni kmet 
iz orlovske oblasti, izkopal s svojo bri
gado v eni izmeni 102 toni premoga. To 
je bil zgodovinski dogodek. Pred tem 
je bila norma enega kopača 8—10 ton, 
pa se niso zadržali pri tem uspehu. Tri 
dni po tem je partijski organizator Mi
ron Džukanov, ki je delal po metodi 
Stahanova, izkopal v istem premogov
niku 115 ton. A po tem je komsomolec 
Koncelalov izkopal 125 ton. Nedolgo po 
tem je Stahanov presegel vse uspehe. 
Tako se je to tekmovanje pretvorilo 
v pokret.

V predpoldnevni izmeni 24. julija 1949 
je v rudniku Breza v Bosni rudar Alija 
Sirotanovič, po rodu siromašni kmet iz 
Titoriča v kotaru Visoko, izkopal v eni 
izmen, s svojo brigado, ki šteje 7 ljudi, 
152 ton premoga in je s tem presegel 
prvi Stahanovljev rekord za 50 ton. Na 
tem ni ostalo. Pet dni pozneje je Nikola 
Skobič izkopal s svojo brigado 166 ton. 
Pa tudi na tem ne ostane. To tekmova
nje prehaja v močen pokret borbe za 
povečanje produktivnosti dela v rudar
stvu. Tekmovanje v Brezi je zgodovin
ski dogodek v našem rudarstvu. To tek
movanje kaže, da v naši zemlji že do
zorevajo pogoji za prehod v višjo stop
njo socialističnega tekmovanja. To kaže 
revolucionarni tempo naše izgradnje. 
Uspehi v Brezi so po nekaj več od 
štirih let po osvoboditvi, in so jasen 
dokaz požrtvovalnosti našega delavske
ga razreda za izgradnjo socializma.

»Polna je Breza Sirotanovičev«
» . . .  Jaz sem pred dvema mesecema 

bil v Sarajevu na kongresu sindikatov 
Bosne in Hercegovine. Delegati so vzkli
kal:: »Živel Alija Sirotanovič« in hoteli, 
da govorim. Jaz sem jim rekel: »Poslu
šajte me, tovariši in bratje moji! Ne 
povzdigujte samo Alija Sirotanoviča, 
polna je Breza takih Sirotanovičev.« A 
oni so vprašal: »Koliko je takih?« A 
jaz sem jim odgovoril »Vsaj trideset jih 
je takih«. Delegati pa ploskajo, vzkli
kajo in kličejo — »ne moreš do besede 
v eč . . .«

Tako pripoveduje Sirotanovič in na
števa: prv takšen je Nikola Skobič, pa 
drugi Handu Kadrik, pa Atif Jusič, in še 
Meho Omerovič ter Mulo Beširovič in 
še Franjo Spoljarič, Pero Radosavlje
vič . . .«

In bilo jih je še več kot trideset

Tako oni delajo
Alija je v izmeni od 7. zjutraj do 3. 

popoldne. Dan prej pa (od 3. popoldne 
do 11. ponoči) je delal na istem mestu 
Nikola Škobič Nikolina brigada mora 
pred tem. ko konča z delom, pripraviti 
delovišče za Alijino brigado, katera je 
zopet obvezana, pripraviti delovišče za 
Nikolino brigado, katera jo izmenjuje. 
To pomeni, da v času izmenjevanja mora 
ostati brigadi na delovišču dovolj pri
pravljenega premoga, tako, da novi 
vozač: ne čakajo, da se minira, ampak 
takoj tovorijo. To je na dveh deloviščih. 
Na tretjem je »čisto«. Tu Alija priprav
lja podgrade in vrta luknje za mine. V 
tem času se čisti prvo delovišče in ko 
so na tretjem izvrtane luknje, preide 
Alija na prvo in nadaljuje tako kot na 
tretjem mestu.

Tako to gre kot po nekem lancu: eni 
druge izmenjujejo, eni drugim priprav
ljajo material in niti eni niti drugi 
ne čakajo, ampak takoj delajo in tako 
izkoriščajo vsako minuto.

Dva dni pozneje nov rekord
Po Sirotanovičem sistemu dela so za

čeli delati tudi drugi rudarji rudnika 
Breze. Pričelo se je živo tekmovanje za 
presego rekorda in že dva dni pozneje 
je dosežen nov rekord. Rudar Nikola 
Škobič je s svojo brigado izkopal 16 ton 
premoga v eni izmeni, j S tem uspehom 
je presegel za 14 ton Alijev rekord.

Zopet presežen prvi rekord 
Stahanova

Rudarji rudnika Breze dosegajo v tek
movanju vedno večje uspehe. Vedno 
več rudarjev dosega rezultate, kateri 
se približujejo rekordu Alije Sirotano
viča in Nikola Skobiča. Tako je v jami 
Grabovik rudar Mujo Bajerić s svojimi 
brigadirji izkopal v eni izmeni 245 vago
netov, t. j. 132 ton premoga. Mladinec 
Omerovič Omer pa je s petim: briga
dirji izkopal 165 vagonetov premoga ali 
89 ton.

Ti uspehi so doseženi kljub temu, da 
je v tem rovu delo težje kot v Aliji— 
nem, da vagoneti niso pravočasno pri
hajali na mesto in da ni norma odrejena 
po vagonetih, ampak po metrih izvrta
nega hodnika. Kljub temu, da ni bilo 
dovolj električnega toka in jeklenih 
vrvi.

Prav tako kot Mujo Bajerič in Omer 
Omerovič, je tudi Osman Buljetovič 
presegel v svoji izmeni prvi stahanovski 
rekord. In je izkopal s svoji brigado 244 
vagonetov ali 131.5 ton premoga.

Ti uspehi dokazujejo pravilnost Ali
jine trditve: »Breza je polna Sirotano
vičev«.

»Čim več je klevet, tem več ton 
premoga bomo dali«

Rudarji rudnika Breze so v  svojem 
pismu vsem redakcijam časopisov odgo
vorili na klevete Informbiroja. V svo
jem pismu navajajo:

. . .  Na vse te sramotne postopke ml 
rudarji Breze odgovarjamo z vse več
jim delom in socialističnim tekmova
njem. Mi postajamo udarniki v vse 
večjem številu. Mi presegamo vse nor

me in dosegamo in presegamo rekorde 
našega slavnega tovariša Stahanova. 
Vsakemu je jasno, da m: to ne dose
gamo niti ne bi mogli doseči, če bi bili 
v to prisiljeni, kot nam to pripovedu
jejo informbirojevski klevetniki. Z naj
večjim ogorčenjem protestiramo proti 
tem lažem in klevetam in izjavljamo, da 
bomo šli še dalje. Mi bomo delali še 
boljše in dali vse za povečanje produk
tivnosti dela in proizvodnje. Mi skupaj 
z našimi narodi pojemo:

»Što je više kleveta i laži,
Tito nam je miliji i draži. . .«

Tako tudi na te klevete o naših rudar
jih odgovarjamo:

»Cim več je klevet, tem več ton pre
moga bomo dali za izgradnjo socializ
ma, za našo Partijo in Tita.«

Mi se borimo za boljše življenje, a 
jasno je vsem, da to ni lahko, tem 
bolj, ker nas ovirajo iz tistih strani, od 
koder bi morali dobiti pomoč. Primeri 
kažejo, da mi lahko premagamo še večje 
težkoče, a to smo dokazali tudi v veliki 
osvobodilni vojni. Primeri našega dose
danjega dela in učinka dokazujejo, da 
mi napredujemo, da se s požrtvoval
nostjo in zavestjo lahko doseže vse.
 Kljub nezaslišanim gonjam in mot

njam smo naš polletni plan izvršili 
45 dni pred rokom. A polletni plan v 
tem. letu tri dni pred rokom. Preseganje 
norm je odgovor nas najboljših delav
cev, rudarjev iz vsega kolektiva rud
nika Breze.

V imenu rudarjev so podpisali pismo 
Alija Sirotanovič 12k ratni udarnik, Ni
kola Škobič 12kratiri udarnik, Franjo 
Spoliarič 8kratni udarnik, Stjepan Vido
vič 9kratni udarnik, Veljsil Jusič 8krat- 
ni udarnik.

Z medsebojno pomočjo 
bo mogoče pravilno 

izkoriščati kmet. stroje 
v obdelovalnih zadrugah

Šele pred kratkim ustanovljena 
Kmetijsko-obdelovalna zadruga v Il ja 
ševcih ni imela nobenega kmetijskega 
stroja. Predsednik Kmetijsko-obdelo
valne zadruge v Iljaševcih je dobil od 
Okrajnega izvršnega odbora odločbo 
za kosilni stroj, ki se nahaja pri tov. 
Makovcu neizkoriščen. Ta stroj naj 
bi zadruga v Iljaševcih uporabljala 
za košnjo. Predsednik Kmetijsko-ob
delovalne zadruge v Iljaševcih je bil 
pri tov. Makovcu, toda stroja ni mo
gel dvigniti, kajti ta ga je že posodil 
zadrugi Boreči.

Kmetijsko-obdelovalna zadruga v 
Križevcih pa ima štiri kosilne stroje. 
Ti stroji pa niso pravilno izkoriščeni 
vsled premajhne povezave med Kme
tijsko-obdelčvalnimi zadrugami v lju
tomerskem okraju. Tako v Iljaševcih 
obdelujejo zemljo brez pomoči stro
jev, čeprav bi si lahko stroj izposo
dili od Kmetijsko-obdelovalne zadru
ge Križevci. Vsled tega trdijo, da ni 
mogoče dati ljudi iz njihove zadruge 
v frontno brigado in na slične akcije.

S pravilno koordinacijo dela bodo 
tudi vsi stroji pravilno izkoriščeni, 
bo efekt dela večji in ne bo ovire za 
odhod v frontno brigado ali ostale 
nujne delovne akcije. F. J.

Tudi gasilci imajo svojo 
vlogo pri mlačvi

Mlačev v prekmurskem okraju je 
sedaj na višku Zadruge se z vsemi 
svojimi silami trudijo, da zagotovijo 
ljudstvu dovoljno preskrbo. Prav tako 
se tudi privatni sektor zaveda svoje 
dolžnosti ter vlaga vse svoje sile v 
delo, da bi mogel v dovoljni meri za
dostiti obvezni oddaji in pa svojim 
družinam zagotoviti dovolj kruha.

Ves ta trud in napore, ki jih vlaga 
prekmursko ljudstvo v svoje delo za 
zboljšanje življenjskega standarda, pa 
nam iz neprevidnosti lahko uniči o 
zelo kratkem časa naš najhujši so
vražnik —  požar.

V boj temu sovražniku in uniče
valcu sadov dela ljudstva pa se ho
čemo z vsemi silami zoperstaviti mi 
gasilci, ki se zavedamo svojih gasil
skih dolžnosti in tudi tega, da s svojo 
požrtvovalnostjo in vztrajnostjo pri 
izdajanju gasilskih akcij doprinasamo 
velik delež k izgradnji naše domovi
ne. Naj ne bo enega mlatišča v na
šem okraju, katerega ne bi nadzoro
valo budno oko našega izvežbanega 
gasilca — čuvarja ljudskega imetja, 
ki je pripravljen biti v tem vaznem 
času pri delu na razpolago z vsem 
svojim gasilskim orodjem in znanjem, 
ter zavarovati svoj pridelek pred uni
čevalnim ognjem.

Obveščamo vse pevce SKUD-a »Štefan 
Kovača«, da se bo vršila dne 22. avgusta 
redna pevska vaja v Glasbeni šoli v 
Murski Soboti. Pevska vaja je za vse 
člane zbora strogo obvezna.

Sprejemajo se tudi novi člani od 15. 
t. m. naprej vsak dan od 19. do 20. ure 
v Glasbeni šoli v  Murski Soboti.

Odbor.

Informbirojevski ,,internacionalizem῾῾ - se raz
galjute v pomadžarjenja porabskih Slovencev

Položaj narodnih manjšin na Madžar
skem je bil slab. Še bolj pa se je poslab
šal z objavo resolucije Informbiroja. Na 
najslabšem so porabski Slovenci. Mad
žari jim ne dovoljujejo imeti šole v  slo
venskem jeziku in jim ne priznavajo 
niti ostalih manjšinskih pravic. Porabski 
Slovenci so povečini revni kmetje in 
kmetski delavci, izkoriščani od madžar
skih in avstrijskih veleposestnikov že 
skozi stoletja. To stanje se po l.  1945 ni 
prav nič izpremenilo. Niti eden porab
ski Slovenec ni dobil po izvedbi agrarne 
reforme na Madžarskem niti koščka ve
leposestniške zemlje. Namesto tega je 
bil sprožen predlog, da se porabskim 
Slovencem enostavno zemlja zapleni iti 
da se jih izseli. Madžarske oblasti so 
tolmačile ta predlog z »aktivno podporo 
nacizma«, ki so jo baje dajali porabski 
Slovenci okupatorjem. Porabske Sloven
ce preganjajo kot fašiste, podpirajo pa 
okorele fašiste »folksdajčerje« iz župni
je Bacs Bodrog, ki so se borili za Hitler
ja na vzhodni fronti. Ti so dobili 50 
oralov agrarne zemlje. Tako so dobili 
zemljo tudi Nemci, ki so tik pred osvo
boditvijo bežali iz Jugoslavije v bo
jazni pred kaznijo.

Po objavi resolucije Informbiroja pa 
se je pričelo plenjenje zemlje in temu 
se je pridružila brezobzirnost policijskih 
organov, ki so uvedli »policijsko uro«, 
a potovanje iz kraja v kraj dovoljujejo 
le s posebnimi dovoljenji, prav na enak 
način kot za najtežjih dni Horthyjeve 
fašistične diktature. Aretacije in »čistke« 
po slovenskih vaseh so prav tako po
sledica informbirojevskega » inter acio
nalizma«. Prav tako so pristopili k uni
čevanju slovenskih knjig, ne oziraje se 
na to, ali so šolske ali marksistične. Ta
ko postopa madžarska vlada — vlada 
delavske Partije.

Na sličen način so pristopili k usta
novitvi kmetijs ke delovne zadruge v 
Dol. Seniku. To je vas s pretežno ve
čino slovenskega življa. Kmetje so do

bili odlok, da je njihovo premoženje za
plenjeno, nato pa so prišli agitatorji 
madžarske delavske Partije v spremstvu 
policije in agentov AVO (tajne polici
je), ki so razglasili Slovencem, da odlok 
o zaplembi imovine ne velja za tiste, 
ki pristopijo v zadrugo; tiste, ki te
ga nočejo storiti, pa bodo kazensko pre
selili v notranjost države.

Takšne so demokratične metode madžar
skih oblasti pri snovanju kmetijskih za
drug. Vse je še bolj jasno in razumlji
vo, če upoštevamo, da je bil glavni 
»zadružni« agitator med porabskimi Slo
venci Franč Bertanovič, ki se je odli
koval kot fašistični oficir proti Rdeči 
armadi.

Slično so se izkazale tudi pri popiso
vanju prebivalstva januarja letošnjega 
leta. Tedaj so na grob način silili po
rabnice Slovence, da se izjavijo za Mad
žare. Sledile so številne aretacije. Med 
aretiranimi so bili tudi Jože Belič, član 
pokrajinskega odbora Zveze južnih Slo
vanov in njegovi hčerki, Karel Gašpar, 
Martin Štajer in še drugi. Vse aretirane 
Slovence v zaporih pretepajo, da bi jih 
tako »prepričati« in pripravili do izjav, 
s katerimi bi se naj obvezali, da bodo 
razširjati proti jugoslovanske klevete v 
slogu resolucije Informbiroja. Karel 
Gašper je plačal celo z življenjem to 
informbirojevsko »prepričevanje«.

Ko so Gašparja v zaporu slednjič pri
silili, da se je izjavil za Informbiro, so 
ga v maju izpustiti. Gašpar je svojim 
rojakom seveda povedal vse o tem, ka
ko so ga prisilili  za izjavo. Zaradi tega 
ga je madžarska policija še večkrat »za
slišala«. Ker pa ji ni uspelo, da bi ga 
prestrašila, so ga »neznanci« 24. junija, 
ko se je vračal s polja, iz zasede ubili. 
Ta umor je policija izkoristila za obsežne 
aretacije iz njegove vasi pod pretvezo 
»iskanja zločincev«.

Takšnega terorja porabski Slovenci 
ne morejo več prenašati, zato so zahte
vali dovoljenje za preselitev, toda mad-

I. radgonska sindikalna de
lovna brigada na sečnji drv je 

razglasila prve udarnike
G o r n j a  R a d g o n a .  — Za čim 

uspešnejšo izvedbo plaha sečnje drv se 
je osnovaja v Gor. Radgoni  sindikalna 
delovna brigada Franca Leskoška. V 
brigadi so zastopane vse sindikalne po
družnice radgonskega okraja. Brigada 
dela na Osankarici.

Kljub napornemu delu je razpolože
nje v brigadi zelo dobro. V prostem 
času prirejajo predavanja, sestavili so 
svoj pevski zbor, ki ima redne pevske 
vaje. Najlepši so večeri ob tabornem 
ognju, ko se zbere vsa brigada in raz
pravlja o vseh tekočih vprašanjih.

Takoj v prvih dneh se je odlikovala 
I četa, ki je prejela tudi četno pre
hodno zastavico. Četa je napovedala 
tekmovanje II. četi. Med desetinami je 
najboljša 1. desetina I. čete.

Pred kratkim so bili razglašeni za 
udarnike sledeči tovariši: Jože Cipot,
Alojz Kovač, Anton Magdič in Andrej 
Škrlec; pohvaljeni pa so bili: Franc
Drvarič, Alojz Fras. Janez Kavčič, Ste
fan Kolarič, Franč Novak, Marija Pe
zdirc, Franč Stranjšek in Franc Gosak.

Kmetijsko obdelovalna za
druga »Bodočnost« v  Ern aje
vu je dosegla največji hektar
ski donos pšenice v  državi
Tretja poljedelska brigada kmetijske 

obdelovalne zadruge v  Zmajevu, ki jo 
vodi brigadir Blagota Torovič, je dosegla 
to leto povprečen hektarski donos pše
nice 4350 kg na hektar. To je največji 
hektarski donos pšenice, ki je bil to leto 
registriran v naši državi.

žarske oblast, jim tega ne dovolijo. Ta
ko 60 prisiljeni, bežati na skrivaj preko 
meje v Jugoslavijo. Da bi to preprečili, 
so Madžari še bolj zastražili mejo in jo 
obdali z bodečo žico. Temu načinu pra
vijo v Pešti »dosledna borba proti na
cionalizmu«.

Takšna je informbirojevska praksa 
in njena teorija.   P. M.

Fizkultura
 Ledava — Ljutomer 5:3 (1:0)

V nedeljo, 7. avgusta, je gostovalo 
moštvo »Ledave« v Ljutomeru, kjer je 
odigralo proti tamkajšnjemu moštvu 
nogometno tekmo za Titov kup FLRJ.

Igra je bila vseskozi živahna in zani
miva, a v  trenutkih tudi surova. Obe 
moštvi sta s hitrimi prodori prehajali 
pred gol in sta, vsako za svoj tim, sku
šali doseči uspeh. Čeprav so gostje 
igrali z rezervnimi igralci, so vendarle 
dosegli po lepi kombinaciji že v  12. mi
nutah gol. Tudi domačini so se trudili, 
lepo kombinirali in pri krilih prihajali 
pred gol »Ledave«, vendar so se gostje 
z Marošem na čelu trdovratno borili in 
preprečevali vse njihove napade. Prav 
tako so gostje izvedli do odmora še 
nešteto lepih napadov, toda zaradi ne
sigurnega streljanja niso spremenili 
rezultata.

Takoj po odmoru so gostje bili v  pre
moči in v 13. minuti dosegli drugi gol 
po Skaliču. Domačini kljub temu niso 
klonili. Nasprotno, presti so v proti
napad in čisto zmedli goste. Po lepih 
akcijah 60 dosegli celo dva zaporedna 
gola po centru Škofu in izenačili. Zdaj 
je igra postala surova in nelepa. Žogo 
so samo nabijali, oboji so namerno 
delali prekrške: 11-metrovko, prisojeno 
proti, gostom, je vratar obranil. Tako se 
je igra končala neodločeno, da je moral 
sodnik igro podaljšati za dvakrat po 
15 minut

Gostje so v  podaljšku igrali le z de
vetimi igralci, ker sta dva igralca mo
rala zapustiti igrišče. Vendar so se 
gostje do kraja izvrstno braniti, čelo 
včasih hitro prišli pred gol domačinov 
ter na tak način dosegli tretji gol po 
lepo streljani žogi Ovčeka. Domačini so 

na to po Zenkoviču zopet izenačili.
Nazadnje so domačini čisto odpove

dali in gostje so si proti koncu po Ov
čeku, nato po Kanimu priborili zmago 
ter tako prišli v murskosoboška grupi 
v finale z Nafto II. P. R.

Dopisujte 
v „Ljudski glasʻ̒

Na poučni ekskurziji
(Nadaljevanje)

Večerilo se je. Vlak je ustavil. Pri
speli smo na postajo Temerin. Tukaj je 
kmetijsko obdelovalna zadruga »Ale
ksandra Rankoviča«, kamor smo bili na
menjeni. Sicer so bili o našem prihodu 
obveščeni zadružniki, toda na postaji jih 
nismo opazili. Malo smo postali in se 
ogledovali in prav ko smo že mislili 
kreniti in sami poiskati zadrugo, nam je 
pristopila kmečka žena in vprašala: 
«Kam pa ste namenjeni?«

Povedali smo ji, kam in od kod in 
videli smo, da je to zadružnica. Veselo 
je pomahala in izza ogla postaje se jih 
je prikazalo še več. Veselo smo se po
zdravili in napotili proti 'zadrugi. Po
menkovali smo se, kot da smo stari 
znanci in smo se po dolgi odsotnosti 
zopet srečali. Še zapeli smo. Veselo je  
bilo. Vaščani Temerina pa so prihajali 
na cesto, nas pozdravljali in poslušali.

Kljub temu, da smo bili utrujeni od 
dolgega potovanja, nam ni bilo za poči
tek. Vsak izmed nas je spraševal pred
sednika zadruge to ali ono iz življenja 
zadružnikov. Predsednik pa ja rad in 
vsem odgovarjal. Marsikaj je povedat, 
kar nam je bilo novo. Zadružno živijo 
nje je tukaj vse kaj drugega, kot pa prt 
nas, kjer so zadruge komaj v začetnem 
razvoju in v njih ni tiste čvrstine, ki je 
tukaj.

Obstali smo pred veliko zgradbo. Nad 
velikimi vrati je viden napis: »Seljaka

radna zadruga Aleksandra Rankovičt«. 
Ljudje so nas z veseljem pozdravljali in 
vsepovsod je bilo slišati: »Evo, došli so 
nam u goste Slovenci.« Predsednik ja 
nam je pripovedoval, kako je bilo tukaj 
prej; v tej hiši, kjer je sedaj sedež za
druge, je bival nekoč Nemec-veleposest
nik, ki je gospodoval nad vsemi. Na vse 
male in srednje kmete, ki jih je bilo 
tukaj največ, je imel gospodarski vpliv. 
Tik pred osvoboditvijo je zbežal in ne
dolgo po tistem se je ustanovila tudi z a
druga in tako je ta stavba last zadruge.

Čas nam je vse prehiro potekal. Še 
med večerjo smo spraševali vse vprek 
in kot predsednik so nam tudi ostil i 
zadružniki rade volje pojasnjevali vse 
kar nas je zanimalo. Zanimivega pa je 
bilo mnogo, mnogo. Zadružno življenje 
je za nas novo, a zadružniki so se v edno 
na kaj zanimivega spomnili, na kaj ta
kega, kar je bilo njim vsakdanje, a za 
nas pomembno. Do tega časa smo po
znali zadružno življenje le iz šole, iz 

časopisov, zadružnih pravilnikov in stič
no. Marsikaj nam je bilo nejasno, mar
sikaj samo delno razumljivo, zdaj so 
nam tukaj pojasnjevali vse to s prak
tičnimi primeri in marsikaj smo si lahko 
tudi ogledali, da smo razumeli..

Marsikdo med nami je pomisli l  na 
Svoj dom; na svoje starše, znance, pri
jatelje in sovaščane. Vsem tem bi bilo 
vredno pokazati to, kar smo imeli pri
liko videti. Vsem tem prikazati veliko 
trdno in napredno zadrugo, ki ima tako

lepo urejeno življenje, v kateri je toliko 
požrtvovalnih in prijaznih, veselih, zma
govitih ljudi novega kova.

Precej pozno je že bilo, ko smo se 
pripravili na kulturni program, katerega 
smo jim obljubili. Mnogo gledalcev se 
je zbralo in vsi so že nestrpno pričako
vali. Pa smo nastopili. Nastop je bil 
prikaz vsega, kar smo se s kulturno pro
svetnega področja naučili v  šolskem le
tu. Končali pa smo program s skupnim 
nastopom z zadružno mladino. Zaplesali 
smo kolo in potem smo se skupno ve
selili in zabavali. Seznanili smo se med 
seboj in v prijetnem pogovoru smo po
zabili, da je noč in da smo utrujeni in 
da nas še čaka dolga pot, za katero se 
je treba spočiti.

Na to nas je spomnil predsednik va
druge, ki je našteval ljudi, kateri nas 
bodo vzeli na prenočišče. Pa so hoteli 
vsi, da naj bo vsaj eden pri njih, toda 
nas je bilo premalo in nekateri 60 biti 
prizadeti s tem.

Ko smo šli z zadružniki na počitek, 
smo opazili v enem dvorišču ob k m e t
skih strojih gručo ljudi.

»Pa ne nameravate delati ponoči!« se 
je oglasil eden med nami.

Pa je zadružnik pojasnil:
»Nocoj je žetev.«
»Kdo pa vas sili v to, da delate po

noči?« ni bilo razumljivo nekomu.
»Potrebno je, da opravimo žetev, pa 

smo odločili, da bomo delati tudi ponoči« 
se je smejal zadružnik, ko je videl, kake 
začudeno smo pogledovali proti orači 
ob strojih.

Molčali smo. Vsak je spoznal, da je 
pač tukaj visoka zadružna zavest, in da 
so to izgrajeni ljudje. Mogoče bi se slič
nim vprašanjem, ki se nam zdijo umest
na, smejali: češ, še tega ne moremo ra
zumeti, kar je tako enostavno in samo- 
umljivo.

Na domovih zadružnikov je bilo prav 
tako prijetno, kot drugod v zadrugi.

Kmet-zadružnik, pri katerem sem bil, 
je bil mali kmet, po rodu Madžar. Mar
sikatero podrobnost o zadrugi mi je po
vedal. Pripovedoval je, da je zadruga 
ustanovljena že v v prvih mesecih leta 
1946. in da je bil začetek mnogo težji, 
kot pa je začetek novih zadrug; zadrug 
ki se ustanavljajo zdaj, ko je zadružna 
praksa že poznana vsem. Takrat, ko sc 
oni vstopili v zadrugo — bilo jih je 17 
družin — je bila to prva zadruga v vsem 
okolišu in je jasno vzbudila srd pri na
sprotnikih zadružništva. Ti so delali vse 
kar je bilo mogoče, da bi povzročili 
razpad zadruge.

»Pomisli,« mi je dejal »Takrat nas je 
bilo vsega sedemnajst v zadrugi a zdaj 
so v vasi že tri obdelovalne zadruge.« 
Pomolčal je in pristavil, kot sam na se; 
»Sedemnajst zadružnikov: sedemn a jst
družin v kmetijsko obdelovalni zadrugi, 
kako mali odstotek je to, če računamo, 
da ima vas Temerin trinajsttisoč prebi
valcev. ...«

Gonjo proti zadrugi so priče  prav 
tisti, ki so prišli pod agrarno refor
mo ali pod nacionalizacijo. Te pa so za
družniki dobro poznali in jim odgovar
jali z vedno večjimi uspehi, ki so prišli

vidno do izraža, že v začetku leča 1947. 
V letu 1948. pa so  ustanovili v vasi že 
drugo obdelovalno zadrugo. Hoteli pa so 
se vriniti tudi razdirači, toda so po
znali kot špekulante že. od prej in jih 
sploh niso sprejeli.

»Kar potrebujem, mi proda zadruga po 
normalni ceni, toda redko kaj rabim, 
ker mi vse zrase na ohišnici. . . « ? e pri
povedoval naprej. »Z zaslužkom pa mo
ra biti vsak zadovoljen, saj sem samo v 
letu 1947 dobil dvanajst tisoč bonov m 
isto toliko denarja. In žene prav tako. 
Izgleda pa, da bo letošnji zaslužek mno
go večji. Le dež nam nekoliko nagaja«

»Posejal sem na ohišnjco koruzo, a re- 
dim tri svinje.. Dve bom ohranil z ase, a 
eno bom oddal državi, kljub temu, da 
nimamo obvezne o d d a je ... je pripove- 
doval dalje. »Krave nočem imeti, saj 
dobim vsak dan dovolj mleka na dom.. 
Kot jaz delamo vsi. Če je potrebno tudi 
preko osem ur. Včasih tudi vso noč, če 
je lepo in potrebno. Pa to ni vse. V vasi 
imamo naj večji zadružni dom v okraju 
in na tem tudi mnogo delamo.«

Pomolčal je, kot bi pomišljal, kaj naj 
še pove; pa je ponosno nadaljeval: 
»Kmalu bomo iz treh združili eno veliko 
zadrugo in potem pridite in poglejte 
kakšne uspehe dosegamo. Pa sviloprejo. 
ki jo gojimo že zdaj, bomo razširiti. Je 
boli donosna, kot kajkoli drugo.«

Se marsikaj bi povedal, pa je bilo že 
pozno in potrebno je bilo misliti na po
čitek. Tega sva se spomnila šele takrat, 
ko je ura odbila eno po polnoči.

(Nadaljevanje sledi.)

Urejuje uredniški odbor. Odgovorni urednik Širec Viktor ml. — Naslov uredništva:  Ljudski glas«. Murska Sobota Tiska Mariborska tiskarna.
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P io n ir j i  s e  u č i j o ,  ig r a jo  
in  g r a d i j o

Veliko novega so videli pionirji soboš
kega okraja na taborenju  v G. Lendavi
Daleč m ed gričevje Goričkega vodi 

pot proti Gornji Lendavi. Vijugava je  
ta pot in ne m oreš zanesljivo  p ovedati 
sm eri, če st na poti tretjič a li č etrtič. 
N ajprej se pelješ  preko prostrane 
ravnine, na kateri raste l e koruza, a 
ostala  ž ita  so i e  davno sprav ljena . Za 
njim i so  ostala  le  strnišča. Vasi so  
prav takšne, kot p ovsod  v Prekm ur
j u : nizke s slam o krite hiše, skrom no  
razvrščene ob cesti, z  ozkim  pasom  
vrta pred  hišo, na katerem rasto hru
ške, s live  a li jablane, ki čuvajo in 
skrivajo pogledu prekm ursko naselja  
Take vasi so dolge in so značilne le 
za  ravenski predel. Čim pa se cesta  
vzpenja  v p o lo žna pobočja , se izpre
m inja tudi pejsaž  in značilnosti na
se lij. P ogled ti vabijo gozdom , živo
barvne krpe n jiv ; na nekaterih  je ko
ruza, na drugih detelja , nekatere so 
i e  preorane, a  vm es so  gozdovi.

Včasih se  g ozdovi razprostirajo tik 
do ceste. P onosna stebla borov ti p ri
kažejo novo sliko. Tukaj se vzpenja  
cesta ie  b o lj strmo. V deb la  teh dre
ves so vrezane zareze v oblik i črke V 
in zareze so  široke. Spodaj, kjer se 
zarezi slikata, je  lončena posoda  pre
krita z deščico. Tukaj se je  že precej 
razvilo  sm olarjen je, ki prinaša d ok aj 
dohodka.

T od mimo so se p e lja li pionirčki 
ki so se zbrali pred dvem a tednom a  
na Okrajnem  Pionirskem  Štabu z na
m enom , d a  krenejo na taborenje. 
O krajni P ionirski Štab jim  je  nam e
nil lepe počitnice, veliko razvedrila  
in prikazati velika novega M arsikaj 
je  zanim alo p ionirje, zato so marsikaj 
spraševali svo je  voditelje. O ko p io
nirja je  budno kot oko našega p o
graničnega stražarja. Vse opazi in 
kar je novo zanj, hoče vedeti.

Še nek aj minut v o žnje po serpen
tinah navzgor in kmalu bodo na cilju. 
Tukaj bodo nanovo zaživeli. P recej jih  
je  in kot so pripovedovali voditelji, jih  
pride  še več.

Toda škoda. M račiti se je  že pri
če lo  in v ideti ni več prav  nič poseb
nega. Pa videli so p ion irji ie  m arsi
kaj in za  prvi dan je  d o v o lj . . .

Nastanili so se v centru vasi. N a
m eravali so  bivati zgoraj, v osnovni 
šo li, toda sitnosti bi bile s prenaša
njem vode in so pač naredili tako, 
kot je  bilo boljše . Tovariš K ardoš je 
d e ja l, da  je  tako b o ljše  in vsi so bili 
istega m išljenja. Saj je  on upravnik  
vsega, kar je  v zvezi s taboren em  in 
pionirji vedo, d a  jim on hoče vse naj
boljše

Pionirji so tiho in pazljivo  og ledo
vali svo je  novo bivališče. T oda le prve 
ure. K aj kmalu so se seznanili z vsem  
Kuhinjo so nam estili v zadružni dom  
Sicer je bilo treba še nekaj popraviti 
in okno vstaviti, toda to je b ilo hitro 
gotovo. Toda, kako bo s hrano?  Alj

bo tako dobra kot je  bila dom a? T o  
jih  je  n a jbo lj zanim alo. Pa je  bila 
še boljša . Riž, m eso, solata. Vse je 
bilo pripravljeno kot za  dobre goste. 
P ionirji so  takoj opazili, da  je  njim  
posvečena vsa  pažnjo in bili so  sami 
s  sebo j zadovoljni.

S hišnim redom  so  se kaj kmalu  
seznanili. O bednica je  bila  kar zunaj, 
sa j  je  bilo prekrasno vreme. P red  za
družni dom so postavili drog in dvig
nili zastavo in to je  da lo  š e poudarka  
taborenju in pionirjem . Potem  se je 
oglasil V lado. Sicer so  ga m alo čudno  
pogledali, ko jim  je  pripovedoval

»Zapomnite s i: zjutraj, takoj ko
vstanete, bo v bodoče fizkulturo. Šele 
za  tem pride na vrsto pospravljan je  
sobe in um ivanje pa zajtrk. Ni prav, 
če izgleda človek  zaspano. Niti m isliti 
prav ne m ore, pa telo je  še skoraj 
trudno. Z nekaj živimi gibi pa odpra
viš spanec in se osvežiš, da bi kar 
ves dan skakal. Pa tek d o b iš . .«

Pa so  se sam i prepričali, da  je  tako 
prav in z  veseljem  so zjutraj telova
dili. Potem  so  pa vad ili mete z žogo 
in igre in m arsikaj novega jim  je p o 
kazal V lado. Z delo se jim je , da V la
do vse ve in vedno novo so ga vpra
ševali. P a je  im el na zalogi vse pre
več tega.

P ionirji pa se niso ukvarjali sam o
s  fizkulturo. Tudi kulturno prosvetno  
delo  jim  je  bilo priljub ljeno. Vsi so  
želeli nastopati. Igrico so se hoteli 
naučiti Pa so se razdelili v dramatski 
krožek; v posebnem  krožku so bili 
tisti, ki so se hoteli naučiti deklam i
rati lepe  pesm ice in zopet svo j kro
žek so im eli pevci. U čenje jim  ni d e 
la lo  preglavic. Kar mimogrede so  se 
n a u č ili. . .

Eh, pa niso samo poseda li v vasi. 
Vse preživi in preradovedni so bili. 
O d zadružnega dom a se lepo vidi ve
lik stari grofovski grad in M ilkica je  
prva spraševala : »Kdo pa stanuje v 
taka veliki h iš i? «  Pa tudi drugi so 
postali pozorni na to. In sk lenili so. 
d a  bodo  sli na vrh hriba in v to »h išo« 
in si jo og ledali in voditeljica  tova
rišica M arica jim  bo pripovedova
la  . . .

Pa so vstopili preko praga Tiho je  
bilo v gradu in mračno. P ionirji so  
sicer nekoliko potihnili, sa j je  preveč  
odm evalo notri, toda m olčati niso  
mogli. Sobe, ki so se vrstile v krogu, 
jih niso mnogo zanim ale. Zanim ivo je  
bilo v kleti, kjer so se videli ostanki 
iz prav starih časov, ko je  ta prostor 
s lu zil za  m učilnico. Še b o lj pa je bilo  
zanim ivo, kar jim je o tem pripove
dovala  tovarišica Marica.

Pa zgornji in spodn ji d e l dvorišča  
je  b il tudi zanim iv. R azkropili so  se 
in m arsikaj so si med sabo pripove
dovali D om išljija  jim je pričarala

prečudne slike o preteklosti, ki je  
niso poznali drugače, kot iz pripove
dovanja  svojih  voditeljev.

Pa so prisli zopet na plan pred  
grad in zavelo  je  v njih toplo iz goz
dov  in zopet so bili poredneži kot 
vedno. Nasm ejani so se napotili proti 
zadružnem u dom u  . . .

— o—

»P ionirji m orajo vedeti mnogo o 
pionirski organizaciji, jim  je  p oveda
la  nova voditeljica  — tudi Marica. 
P ionirji so  prisluhnili in sprejeli 
predlog, da govorijo o pionirski or
ganizaciji. Predvsem  zanim ivo zanje  
je  b ilo pripovedovanje o junaštvih  
pionirskih odredov  v času partizan
skih borb.

»Jaz bom tudi takšen !«  je  sklenil 
Stanko. On je  že v prvih dneh poka
zal, d a  bo dober fizkulturnik in zato 
so  mn tudi verjeli, da  bo res tak, sa j  
je  n ajbolj okreten in bister.

P a  so govorili tudi o tem, kako se 
mora pionir ponašati, kakšen m ora  
biti proti starejšim  in kako pionir  
pozdrav lja  in op lašil se je Ivanček: 
»Jaz pa  vem, kako se p ozd rav lja l« 
in je skrčil prste v pest, jo  prinesel 
k čelu  in zak lical zvonk o: »Za dom o
vino, za T ita !« . . .  »N ap rej!«  se je 
odzval ves roj. Ivanček pa je nada
ljeva l: »Pa vem, kdo je  n ajbolj tak
šen kot pravite, da  moram o biti — 
Kar c i!«

Potem pa  so govorili o tem, kaj vse 
lahko postanejo, če se bodo pridno 
učili...

»Jaz bom  inženir! «
»Jaz pa mornar.«
»Jaz pa traktorist« so se prehite

vali.
»Jaz pa ne vem, kaj bom. Vse dru

go, sam o hlapec n e !« se je  oglasil  

zopet Ivanček.
—o—

P oleg vsega drugega, kar jim je za  
vzem alo ves dan časa. pa niso poza
bili niti na sten-čas Vsak je  im el ne
kaj napisati. Vse, ka r  so  v ideli, so 
opisovali in vtisi so hiti sicer napisani 
z okorno p isavo, toda prijetno in po  
dom ače.

Dnevi so hitro minevati in prihajali 
so je la  pism a od  dom ačih. Oče se je 
zanim al za svojega sinčka, a mamica 
za  hčerkico in tudi hčerkice in sinčki 
niso pozabili na starše. P isali so jim, 
kako dobro se imej o, kako se d eb e lijo 
in da jim bodo, ko se vrnejo, veliko, 
veliko p rip o ved ov a li. . .

Sobo ta je tu. Niti pom islil ne bi na 
to, da je čas ta ko potekel, če ne bi 
im eli s sebo j koledarja. Za ta dan so
so zmenili, da bo zvečer taborni ogenj
Velik kup vej je treba znositi pred  
zadružni dom. Prav prijeten živ-žav 
ie b ilo slišati ves dan. Vsi se priprav
lia jo  na taborni ogen j. Deklamirati 
bo treba, peti in igrati. U spehe, d o 
sežene v vsem tedna, je  treba prika
znti vsem. Pokazati je treba, da p io
nirji niso prišli na taborenje zato, da  
bi lenarili.

Zvečer s o  se zbrali ob tabornem  
ognju tudi vaščani. P ionirji so zapeli 
svojo himno in po tem je spregovorit 
tovariš upravnik. Zahvalil se je  orga
nizaciji žena G ornje Lendave in R o

gaševcev za vsestransko pom oč, ka
tero so nudile vodstvu taborenja že 
od  prvega dneva, a pionirji so jim  bili 
res hvaležni, saj so pokazale za njih 
skrb, katere se nihče ne bi nade
j a l . . .

Še par igric so  prikazali, potem pa  
so  zapeli. V lado ni sam o dober fizkul
turnik, am pak tudi dobro p oje , še 
lepše pa igra na kitaro in to je  tako 
lepo  zvečer, ko je  povsod  taka tišina 
in se pesem  tako daleč razlega.

M ed zanim ive doživljaje pionirjev  
je  šteti tudi poučen izlet na državno 
posestvo. Tukaj so  se pionirji čudili 
velikem u številu prašičev, sa j jih  ima 
posestvo preko 200 v dveh svinjakih, 
ki so  tako lep o  urejeni, kot jih  se 
niso videli. Tudi krav je  veliko na 
tem posestvu, a n a jbo lj zanim iva pa  
je  drevesnica, v  kateri gojijo  preko  
70.000 sadik, a število  se bo zvišalo  
na 200.000. V tej drevesnici pa gojijo  
različne  vrste drevja  — je pritlikavo, 
srednje in visoko. Prav tako drevje  
je  i e  doraslo  v sadovnjakih.

Tovariš M ezek, upravnik, jim  je  
lepo , razum ljivo, preprosto pripove
d ova l o sadnem  drevju in sad ju ; prav  
vse — od  peške pa do novega sade
ža. Pionirji, ki niso mnogo pom išlja li 
na veliko pot tega razvoja, so doum eli 
težave, ki so  s sadjarstvom — po
sebno če sadike zbolijo, kot so na tem 
posestvu, kjer se je razpasla  drevesna  
uš  tako, da  so jo odpravili le z vztraj
nim škropljenjem , ki je trajalo Štiri
najst dni zaporedom a.

— o—
Pa so videli še m arsikaj. O gledali 

so si še žago in mlin, pa kamnolom. 
O gledali bi si se lončarstvo, ki je lepo  
razvito v bližnji okolici, toda zm otilo  
jih  je  slabo vreme. Prav tako so na
m eravali zadn ji dan no otvoritev z a 
družnega dom a v Dolič, toda ta dež 
je vedno vmes. Tako pa so m orali 
počivati, a nekaj zanim ivega jim je 
z o pe t izm aknilo izpred nosa. . .

Zato p a  so im eli nekaj dni pred  
odhodom  nad vse zanim ivo taborenje  
na bližnjem  griču. Tega je vod il Vla
do. P ovedal jim je , kako se postav
lja jo  šotori in da poizkusijo v  praksi, 
a li ie  res tako, kot jim je pripovedo
val V lado, so vzeli s sebo j koce in jih 
uporabili namesto šotorskih kril.

V lado jim  je  pripovedoval, kako bi 
našli v vas, če bi se izgubili. Kako 
jim  mnogo o tem, kam je  treba ubrati 
pot, pove  sonce in če je oblačno, 
steblo, ki je  na severni strani pora
ščeno z  mahom, in pa zvezde. P ripo
vedoval jim  je tudi o tem, kako se 
vojak i oprezno zakrivajo pred  so 
vražniki in kako se prem ikajo po  
gozdovih a li preko planjave in od  kod  
je  v  te kraje prišla  R deča arm ada. In 
pion irji so  i e  hoteli, da  bi tudi to 
poizk usili: »K aj, če bi se pom ikali, 
kot d a  prihaja R deča arm ada!« so  
želeli.

Za to pa ni bilo časa. P opoldansko  
ara je bila  tu in pionirji, ki so po
trebni počitka, so se m orali skrili v 
svo je  šotore in počivati. Tako jim je 
velel V lado  in tak je bil dnevni red  
vse dni na taborenju.

Druga sobota je  ie  tukaj. Pionirji 
bodo kmalu odrinili na svoje  domove 
in prišli bodo na taborenje drugi Pa 
ne sm ejo oditi kar tako. Pokazati m o
rajo vse, kar vedo Priredili bodo za
ključni večer v dvorani zadružnega 
dom a. Seznanili so se ie  tudi s p io 
nirji dom ače vasi in ti so pristali, da 
bodo nastopili z njimi. P ionirji tabora 
bodo pokazali, kar so se pač naučili 
v tem kratkem času, a pionirji d o
mače vasi to, kar so  se ie  d a lj časa 
učili. N astopili bodo z baletnimi toč
kami, katere jih je naučil Milan

Ta večer so vsi nestrpno pričako
vali. Prišli pa so tudi dom ačini, toda 
b o lj rano. N ajprej so vstopili v čital
nico, ki je  nasproti dvorane, in poslu
šali radio. P osluša li so vesti iz vsega 
sveta. Tako se zbirajo večkrat v tednu. 
najštevilnejše pa takrat, če je kak na
stop. V čitalnici so lepo  uredili. D ol
ge m ize in stoli zagotavljalo udob
nost, a številne raznovrstne knjige 
ra z v ed r ilo . . .

Ta večer so b ili nam enjeni na p io
nirsko prireditev. To je ie  druga take 
vrste, toda vse bo lj obsežna Še pred  
letom  se niso zbirali tukaj, ker pač  
ni bilo zadružnega dom a in dvorane 
sp loh  ni b ilo  v vasi. Zdaj je tukaj lepa  
dvorana  v zadružnem dom u, prijetno  
urejen oder in prav tako prijetna či
talnica. To vabi. P osebej pa še na
stop  najm anjših, ki so priljubljeni 
v se m . . .

Tovariš upravitelj lendavske šo le  je  
za uvod  povedal, kaj so  želeli pio
nirji in d a  jim  je  želji ustreženo — 
pokazali bodo, česa  so se n a u č ili..

Zavesa se je  razm aknila in nasto
pili so. P rikazali so jutranji zbor ob 
dviganju zastave in zapeli pionirsko  
himno. Prav tako je  bilo, kot vsako  
jutro taborenja. P otem je spregovoril 
tovariš upravnik taborenja in potem, 
ko je  prikazal skrb za  pionirje, za 
najm lajše  v današnjem  času, se je  p o
novno zahvalil organizaciji žena Len
dave in Rogaševcev, ki je  da la  nad 
300 kg zelenjave, kar pom eni za  tabo
renje, katerega se je  udeležilo 36 p io
nirjev, ze lo  veliko  . .

M ala pionirka je  deklam irala pes
mico »P lan« in ploskanje je odm evalo  
po dvorani. Tudi ostale deklam acije  
so poslušalcem  ugajale Lepo pa so  
nastopili p ion irji z baletnim i točkami 
N advse prijetna pa je bila  točka, v 
kateri so prikazali opoldansk i odm or

S tem zaključnim  sporedom  so p io
nirji pokazali, da  so pridni v učenja  
in da jim  je  tudi kulturno prosvetno  
življenje priljubljeno  . se poleg vsega 
drugega . . .

Še n edelja  in ponedeljek  pred pol
dan. Potem pa bodo zopet krenili po  
serpentinah navzdol, mimo borovih  
gozdov  in mimo razmetanih goričkih 
vasi proti domu. Iz vseh krajev s o 
boškega okraja  so se zbrali in zopet 
se bodo razkropili na vse strani. S 
sebo j pa bodo ponesli svežino in ra
dost, veselje  do učenja in bodo postali 
pravi pionirji. Dobri pionirski vod i
telji, ki bodo usm erili svo jo  organi
zacijo v tisto smer. v kateri pelje  pot 
v lepše življenje. -vkr-

Ing. Stanislav Jesih

Elekirika v km etijstvu
Minilo je komaj par desetletij, ko ,‘e 

električna energija prestopila prag naše 
domovine. V prejšnjih letih je počasi 
prodirala v mesta, trge, zelo počasi v 
vasi, kaj šele na deželo. V prejšnjih ča
sih, ko smo spoznali vse dobre strani 
električne energije, teh ugodnosti ni 
bilo deležno vse ljudstvo. Sedaj pa ko 
smo si zgradili svojo novo državo, sedaj 
ko gradimo socializem tudi na vasi, pa 
prodira tudi električna energija proti 
krajem, ki še niso elektrificirani, ki še 
niso deležni dobrot te tako zaželeno 
plemenite pogonske sile.

Komaj par let je za nami, pa ie elek
trogospodarstvo, predvsem v naši repu
bliki Sloveniji, doseglo že zavidljive 
uspehe. Zgradilo se je in se še stalno 
gradi nove električne centrale. V tel 
petletki se bo zgradilo novih električnih 
central skupnega učinka, ki bo presegal 
nad 160% učinek v letu 1939 že z graje nih 
elektrarn.

Istočasno z izgradnjo elektrarn pa 
naši neutrudljivi delavci in ostalo teh
niško osobje gradi daljnovode visoke 
napetosti, gradi nizkonapetostna omrež
ja in potrebne prehodne ter transforme
torske postaje. LR Slovenija bo v do
glednem času nudila električno energijo 
najoddaljenejšim krajem podeželja.

Ker je v  novi Jugoslaviji nastala ve 
lika potreba po električni energiji, se te 
moralo z energičnim korakom pristopili 
k izgradnji novih elektrarn, ker že zgra
jene nikakor niso zmožne oddajati me 
energije, ki jo kons umenti - prejemniki 
zahtevajo. Ta nagel porast odjema elek
trične energije pa je predvsem zato, ker 

je, naša industrija po Petletnem planu 
zadolžena za plansko proizvodnjo odgo
varjajočih predmetov in ker cena elek
trične energije za široko potrošnjo ni 
previsoka iz vsakodnevnih rezultato v 
ugotovimo, da nimamo na razpolago od
hišnega električnega toka, predvsem  
če so vodne razmere neugodne. Pa zakaj 
igrajo takoimenovane vodne razmere ta
ko važno vlogo? Vemo, da le precej na 
ših elektrarn, ki so gnane z vodno šilo 
njihova moč ie torej odvisna od vode 
ki teče v strugah naših rek V LR Slo
veniji imamo vodnih central učinka, ki 
je približno še enkrat večji od učinka 
toplotnih central. Torej zato smo z 
električno energijo odvisni od vod
nih sil. Vodne sile so nam nu
dene in jih izrabljamo, če jih ne izrab
ljamo, tečejo neizrabljene mimo nas. Če

pa proizvajamo električno energijo s 
premogom, pa z vsakim še tako majhnim 
odjemom premoga zmanjšamo njegovo 
naravno zalogo in jo dan za dnem zmanj
šujemo. To je torej glavni vzrok, da iz
rabljamo vodne sile !

Splošno velja, da je poraba električne 
energije merilo industrializacije, — kul
ture. Navedemo naj le nekaj številk, ki 
bodo pokazale nagel korak industriali
zacije naše dežele baš v času nove Ju
goslavije. Če vzamemo, da je bilo v 
letu 1939 proizvedenih 100% kilovatnih 
ur, tedaj je za leta: 1934 — 51.6%; 1936 
— 68.5 odst.; 1938 — 87.5 odst.; 1939 — 
100 odst.; 1946 — 125.5 odst.; 1947 — 
149.6 odst.; 1948 — 180 odstotkov. Te 
številke veljajo za LR Slovenijo brez 
Goriške, Kakor vidimo, je v  zadnjih le
tih velik poras t proizvedene električne 
energije.

Zavedajoč se dejstva, da danes ne 
moremo z naglico elektrificirati podeže
lja, moramo prispevati vse naše moči k 
temu, da se bo izgradnja elektrarn čim
preje izvršila v  oni meri, ki jo Plan do
loča. Ko bomo imeli zadostno razpolož
l jive električne energije, pa se nam bo 
uresničil sen po prejemu električne 
energije, ki nam nudi razne ugodno.

Tako bo prišel čas, ko bo električna 
žarnica zamenjala v najbolj osam ljeni 
kmetski hiši ono zastarelo in nevarno 
petrolejko. Gospodinje si bodo v teh 
hišah razsvetljevale kuhinje in sobe z 
moderno električno lučjo.

Naše delovno ljudstvo pa bo dalo 
kmetskemu delovnemu človeku električ
no energijo tudi za druge namene. Od
vrgli bomo likalnike na oglje ali na 
železen vložek in ga zamenjali z elek
tričnim. Omogočeno nam bo, da bo no 
iz oddaljenih krajev s pomočjo električ
nega toka poslušali z radioaparati govo
re. petje ali godbo in celo gledali slike. 
Električni tok bo segel tako daleč, da 
bo umna gospodinja zamenjala štedilnik 
z električnim rešojem. Tudi sobo bomo 
ogrevali z električnimi pečmi, le s  pa ki 
ga dosedaj rabimo za kurjenje bomo 
rabili za druge koristnejše namene

Skratka: v bližnji bodočnosti si ne bo
mo mogli zamisliti solidnega kmetskega 
gospodarstva brez električne energije, ker 
ona nam daje tok za razsvetljavo hiš 
hlevov, kleti, žene elektromotorje od 
največjih do najmanjših ter razne apa
rate v gospodinjstvu in stregi ž vine 
Električni tok nam segreva tudi vodo in

skisuje krmo, vse pri zelo enostavni po- 
slugi, zadostni osebni in ognjavarnosti. 
Z uporabo električne kot pogonske sile 
si prihranimo nabavo drugih pogonskih 
surovin, kot bencin ali nafto. Te suro
vine nabavljamo v inozemstvu; za ta 
uvoz so potrebne devize.

Pa zakaj ne bi stremeli za pogonsko 
električno energijo! Saj vemo, da ona 
pomaga poljedelcu in njegovi ženi, na
domesti ga deloma ali popolnoma pri 
njegovem fizičnem delu, izvršuje razna 
mehanska dela, skrajšuje delovni čas, 
nadomešča živali, obdeluje polja za pri
dobivanje živeža za človeka in žival.

Ta razprava pa naj Vas seznani z 
električnimi napravami, ki so v kme
tijstvu v rabi:

1 . Razsvetljava. Kakor i e  omenjeno, 
nam služi električna energija za razsvet
ljevanje raznih prostorov. Ni več daleč 
čas. ko bo električna žarnica zamenjala 
v najbolj osamljeni kmetski hiši ono 
zastarelo in za požar nevarno petrolej
ko. Gospod nje v teh hišah bodo raz
svetljevale kuhinje, sobe in druge pro
store z moderno električno lučjo. Kako 
je prijetno in praktično, ko le z obra
čanjem petelina na stikalu priključimo 
žarnico, ki nam razsvetli prostor. Na ta 
način si bomo prihranili do sedaj upo
rabljane žveplenke. Električna žarnici 
bo torej tudi izpodrinila ne le žveplen
ke, temveč tudi nevarno petrolejko, ki 
jo je bilo treba vedno čistiti. Ne le, da 
je dosedanja razsvetljava z žarnico 
boljša, je tudi cenejša, je praktičnega 
od dosedanje petrolejke. Dočim osvet
ljuje petrolejka le bližnjo okolico okoli 
sebe, razsvetljuje žarnica večji prostor.

Zavedajmo se le dobro razsvetljevan 
delovni prostor da dober efekt dela.

Z električno razsvetljavo pa osvet
ljujemo tudi v kokošnjakih. Z dobro 
razsvetljavo, ki naj bo tudi še takrat, 
ko nastopa jesenska ali zimska tema v 
večernih ali zgodnjih  jutranjih urah, 
nud mo kokošim daljši čas za hranjenje, 
zato p o v e č a m o  n jihovo izdatnejšo pre
hrano. za o  zvijamo nesnost.

V kokošnjakih pa nastopa tudi pro
blem zasenčevanja onih kokoši, ki kma
lu gredo k nočnemu počitku, torej one. 
ki ne nesejo jajc

Osvetljujemo pa na posebni način 
tudi z ultravioletno razsvetljavo Ta 
zelo ugodno vpliva na govedo, prašiče, 
kokoši in druge živali, podaljšuje jim 
življenjsko dobo, poboljša zdravstveno 
stanje

Pri tem pa ne smemo pozabiti na to. 
da mora biti električna instalacija ne le 
samo za električno razsvetljavo, temveč 
za vse priključene odjemalce (za ogrev

ne aparate, motorje itd.) izvedena z ono 
instalacijo, ki odgovarja po predp sih 
za prostor, v  katerem se to instalacijo 
montira. Montažo električne instalacije 
naj tore) izvrši strokovnjak, ker bi v 
slučaju, če bi način izvedb električne 
instalacije prostoru ne odgovarjal, na
stal lahko kmalu usoden, nezaželen 
požar. Pozabiti ne smemo, da baš v 
kmetij stvu nahajamo poleg običajnih 
prostorov tudi prostore, ki zahtevajo 
poseben način izvedbe instalacije in 
tudi odgovarjajoč material za take in
stalacije (suhi, mokri, prašni, vnetljivi 
prostori).

Pri opravljanju raznih poslov bomo 
predvideli žarnice, ki so trdno namešče
ne pod stropom ali steni; rabili pa bo
mo tudi, sicer bolj redko, prenosne elek
trične svetilke.

Ob tej priliki pa moramo' čitatelje 
seznaniti še s tem, da električno osvet
ljevanje rastlin pospešuje rast, skraj
šuje dobo dozorevanja, zvišuje tvorbo 
sladkorja. To pride predvsem v poštev 
v  rastlinjakih in toplih gredah.

2. Toplota Strokovnjakom je znano, 
da vsak električni tok, ki teče v vodih, 
proizvaja neko toploto. To toplo to , 
ki se sicer običajno izraža kot 
zguba prenosnega učinka, pa izrabiljamo 
v toplotne namene

Taki toplotni aparati v  gospodinjstvu 
so: -likalnik, kuhalnik ali reso in celo 
štedilnik s pečenjakom. Odvrgl bomo 
likalnike na oglje ali na železen vložek 
in ga zamenjali z električnim Na vrsto 
bo s časom prišel tudi štedilnik, k bo 
zamenjan z električnim. Vse to bo ta
krat, torej v doglednem času. ko bo 
naše delovno ljudstvo nudilo električno 
energijo v  zadostni množini ne sam  
industriji in obrti, par na tudi najširšim 
plastem našega ljudstva.

Električna toplota je važna predvsem 
ker z njo ne izrabljamo nobenih izgoril
nih snovi, torej ne izrabila kisika iz 
znaka, ki ga rabi vse, kar živi.

Električno toploto rabimo še za:
a) o g r e v a n j e  g red.  Te nam nu

dijo sočivje v zimskem času Poizkusi 
so dokazali, da se je pri gotovih rastli
nah doseglo letno štirikratno dozorenje 
ki je običajno le enkratno. Ta način je 
priporočljiv tedaj če se v  ta namen 
rabi »nočni električni tok«:

b) o g r e v a n  j e v o d e v tkzv boj
lerjih To je gospodinjski aparat, ki 
običajno vsebuje 80, 100 ali 120 litrov 
vode To vodo se segreje v nočnem 
času na ca 85° C Zaradi dobre toplot
ne Izolacije se preko dneva voda ohladi 
le za ca. 10° C;

c) A p a r a t  za  s u š e n j e  k r m e  
ali sušilnik V njem sušimo deteljo in 
travo na umeten način. Ta krma je 
krepko krmilo in ie n. pr. v Švici že 
zelo vpeljano umetno sušenje trav in 
detelj. Izgub, ki nastajajo pri sušenju 
sena, se izognemo na ta način. V teh 
sušilnikih sušimo tudi sadje, zelenjavo 
in drugo;

d) K a l o r i f e r j i ali inkubatorji. 
To je električni ogrevalni aparat, ki 
proizvaja toploto, katera je potrebna za 
valenje jajc. Poraba električnega toka 
je zelo majhna, ker so kaloriferji to
plotno zelo dobro izolrani. Za dobro 
delovanje kaloriferja rabimo ca. 30 do 
80 vatov na jajce (običajna žarnica), 
poraba e lektrične energije pa znaša 0,5 
do 1 kWh za izleženje piščeta. To je 
energija, kr bi jo rabila električna žar
nica, močna 25 vatov, če bi grela 40 ur.

e) E l e k t r i č n e  p e č i .  Da bo v do
glednem času ogrevanje prostorov obi
čajno, je razuml ji vo Le današnji ne
ekonomični način, ki z žarečo žico žge 
prah in vlažnost zraka, bo zamenjan s 
pravim načinom ogrevanja.

3. Mraz. Čudno se sliši, da bi z elek
tričnim tokom proizvajali mraz. V ta 
namen rabimo razne kompresorje n v 
najčeščih primerih amonijak. Tak aparat, 
imenovan hladilnik ali frigidaire, nam 
omogoča shranjevanje hrane (meso, 
mleko, sočivje, surovo maslo) ki bi se 
sicer v poletnih vročih dneh pokvarilo.

4. Pogon. Ni več daleč čas, ko bo 
električni tok rudi kmetskemu ljudstvu 
velik pripomoček pri pogonu raznih 
s trojev Električni tok bo tako udoma
čen. da si ne bomo mogli mislit kmetij
skega obrata ki ne bi rabli električne 
pogonske sile Električna energija nam 
nadomešča fizično delo človeka. Z njo 
si bomo nadomestili človeško delo. Vsa 
dela, ki smo jih dosedaj opravljali v 
potu svojega obraza, vse to bo izvrše
vala tajna električna sija

Elektromotorji imajo te-le prednosti: 
imajo visok gospodarski faktor, so pre
nosljivi. zahtevajo razmeroma malo 
maziv. so majhnih izmer, zato so lahki, 
zahtevajo malo posluge in imajo raz
meroma visoko življenjsko dobo

Z ozirom na pogon, ki ga mora 
oskrbovati elektromotor, so motorji 
raznih zvedb kratkostični z dvojnimi 
utori z drsalnimi obroči Pri teh motor
jih rabimo različna stikala Ta raz
prava na to izvedbo le omeni, ne bomo 
se pa pečali kakšne izvedbe najbolj 
odgovarjajo temu al onemu pogonu

(Nadaljevanje sledi)


